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ПРАТЭСТ

НЕ ЗАБУДЗЬЦЕСЯ…

БЕЛАРУСЬ–ЕС

ВІНШУЕМ!

Міхаіл ДРЫНЕЎСКІ:

«Не злоўжываю,  
але чарку  

з паўторам 
перакуліць  

магу...»
На мінулым тыдні сваё 75-годдзе адзначыў 

народны артыст Беларусі, лаўрэат 
Дзяржаўнай прэміі, мастацкі кіраўнік 

Нацыянальнага акадэмічнага народнага 
хору імя Цітовіча Міхаіл Дрынеўскі.

Віншаванняў было столькі, што 
святкавалі некалькі дзён. Дакладней, у 
дзень юбілею працавалі, а на наступны 

дзень – адзначалі.

Тры факты  
пра Міхаіла Дрынеўскага

***
У 13 гадоў Міхаіл Дрынеўскі ўжо кіраваў калгасным хорам у 

роднай вёсцы.
“Бацька не ўяўляў, што музыка можа стаць маім лёсам, – 

распавядаў Міхаіл Паўлавіч у адным з інтэрв’ю “Народнай Волі”. 
– Казаў: ідзі куды хочаш, але музыка – гэта не прафесія. Казаў 
так: “Музыка патрэбна, калі я наемся, нап’юся, а ў мяне гэта 
рэдка бывае”. Але я паступіў у музычнае вучылішча па класе 
баяна. Не было дзе жыць, інтэрната не давалі. Прыходзілася 
спаць пад ложкам у брата, які вучыўся ў фінансавым тэхнікуме. 
Ды і есці не было чаго, жыў на адной булцы ў дзень. Так доўга 
не працягнеш, так што прыйшлося ехаць дахаты. Зноў паступіў 
толькі ў 1959 годзе – у Гомельскае музычнае вучылішча на харавое 
аддзяленне. Дарэчы, у той жа год за брата Колю паехаў паступаць у 
Гродзенскі медыцынскі інстытут. Паступіў! Зараз мой брат – доктар 
медыцынскіх навук, прафесар”.

***
Быў адным з тых, хто падпісаў ліст на імя А.Лукашэнкі наконт 

стану беларускай мовы: “Калі знікае мова, страчваюцца і духоўныя 
арыенціры, народ перараджаецца, краіна больш не адпавядае сваёй 
назве, гібее і гіне”.

***
Дрынеўскі жанаты адным шлюбам, мае двух дзяцей.
“Жаніўся я яшчэ на трэцім курсе вучылішча, у 1962 годзе, – 

распавядаў Міхаіл Паўлавіч. – У мяне быў няпісаны закон: шлюбам 
бяруцца адзін раз”.

ПРОФІЛЬ

На святочны канцэрт у 
Белдзяржфілармонію, здаецца, 
прыйшоў увесь бамонд. Хтосьці 
сядзеў на прыстаўных крэслах, 
хтосьці – проста на прыступках. 
Людзей было столькі, што яшчэ 
трэба было прыкласці намаганні, 
каб стоячы назіраць за тым, што 
адбываецца на сцэне!

– Мяне адміністратар 
фактычна паставіла перад 
фактам, што канцэрт адбудзецца 
ў дзень юбілею, – расказаў Міхаіл 
Паўлавіч «Народнай Волі». – Так 
што спачатку мы працавалі, 
а на другі дзень ужо гулялі. У 
прынцыпе, для мяне гэта ўжо 
стала традыцыяй – працаваць 
у дзень нараджэння або ў дзень, 
калі ўручаюць нейкую важную 
прэмію. Нават калі Дзяржпрэмію 
атрымлівалі, мы працавалі. 
Даўно, праўда, гэта было, у 1982 
годзе. Дарэчы, прагулялі яе ўсю. 
Не адразу, вядома, а разы за тры 
(смяецца).

Міхаіл Дрынеўскі кажа, што 
яшчэ да канца не адышоў ад 
святочнай мітусні.

– Для мяне ўсё было вельмі 
хвалююча – і ў гэты вечар, і 
за некалькі тыдняў да яго, – 
гаворыць Дрынеўскі. – Клопатаў 
было шмат: хто будзе, як 
пасадзіць людзей, як праводзіць... 
Цяпер вось толькі адыходжу ад 
усяго гэтага...

Калі б кожны тыдзень такія 
юбілеі здараліся, то можна было б 
ужо і прывыкнуць, а так усё амаль 

як у сне... Столькі хвалебных 
эпітэтаў на мой адрас прагучала!.. 
Калі б жыццё падарыла мне яшчэ 
75 гадоў, напэўна, я за гэтыя гады 
і не адпрацаваў бы ўсе гэтыя 
пахвалы...

І ад прэзідэнта было 
віншаванне, і Міхаіл Мясніковіч 
шмат добрых слоў сказаў. Ад 
калектываў шмат пажаданняў 
было. Дзякуй і хору – дзяўчаты 
мне праспявалі любоўную песню, 
я нават не ведаў, куды дзявацца і 
як падыграць ім! Шмат дэлегацый 
з усёй краіны прыехала, землякі 
мае з Жыткавіцкага раёна і  
з Лельчыцкага, адкуль я родам.

Кідаць працу Міхаіл 
Дрынеўскі не збіраецца.

– Яшчэ далёка не ўсё зроблена! 
– рашуча кажа ён. – Ёсць у мяне і 
праекты, і задумкі. Таму, пакуль 
здароўе дазваляе, буду працаваць!

Наконт здароўя Дрынеўскі 
жартуе:

– Ну, чарку магу выпіць. І з 
паўторам! Не злоўжываў ніколі, 
але калі з добрымі людзьмі ці для 
апетыту – чаму б і не? Напэўна, 
палеская загартоўка дае мне сілы і 
магчымасць жыць і тварыць...

Дарэчы, на наступны дзень 
пасля канцэрта мы з калектывам 
трошачкі пасядзелі ў сталоўцы 
Універсітэта культуры – дзякуй 
рэктару, што забяспечыў такую 
магчымасць. Як мне падалося, усе 
засталіся вельмі задаволеныя...

Марына КОКТЫШ.

Праз тры тыдні –  
8 Сакавіка!

Раім загадзя, да 25 лютага, вырашыць пытанне  
наконт падарунка любімым жанчынам –  

маці, жонцы, сястры, сяброўцы, каляжанцы…
Аформіце ім падпіску на “Народную Волю” –  

паверце, будуць рады і ўдзячны!

ПАДПІШЫ!

Індэкс «Народная Воля»

Кошт падпіскі ў аддзяленнях  
РУП «Белпошта», руб.

кошт на 1 месяц кошт на 4 месяцы 
(сакавік–чэрвень)

63222 Для індывідуальных падпісчыкаў 58.000 236.000

632222
Для прадпрыемстваў,  
устаноў і арганізацый

75.000 300.000

Рэдакцыя газеты “Народная Воля”.

Пад санкцыямі 
застаюцца толькі 
чатыры беларусы

Адменены візавыя санкцыі 
ў дачыненні да беларускіх 
чыноўнікаў, якіх Еўропа 
доўгі час лічыла вінаватымі ў 
парушэнні правоў чалавека ў 
нашай краіне. 

Гістарычнае рашэнне, якога 
так даўно чакаў афіцыйны 
Мінск, адбылося ўчора. Санкцыі 
(праўда, з перапынкамі і са 
зменамі прозвішчаў у “чорных 
спісах”) дзейнічалі з 2006 года. 

Еўрапейскія палітыкі 
не ўтойваюць, што гэта 
аванс – рэакцыя на абяцанні 
палітычных рэформ, якія 
раздае афіцыйны Мінск. Да таго 
ж у апошнія месяцы беларускія 
ўлады не адзначыліся 
брутальнымі разгонамі, 
арыштамі, аблавамі і гэтак 
далей і таму падобнае, што 
таксама ацанілі ў Бруселі. 

Еўракамісар па палітыцы 

суседства Ёханес Хан заявіў: «У 
выпадку Беларусі мы заўважаем 
некаторы прагрэс у нашых 
адносінах, які, па-мойму, вельмі 
важны, бо для нас, еўрапейцаў, 
стабільнасць – ключавая мэта ў 
нашым суседстве. Мець добрыя 
адносіны з суседзямі – наш 
галоўны інтарэс. Як я мяркую, 
таксама ў інтарэсах Беларусі 
заняць, так бы мовіць, збалан-
саваную палітычную пазіцыю ў 
рэгіёне. Таму я высока ацэнь-
ваю гэтае развіццё сітуацыі».

Міністр замежных 
спраў Польшчы Вітольд 
Вашчыкоўскі не стаў утойваць, 
што крок Еўрасаюза лагічнага 
тлумачэння не мае. Але гэта… 
эксперымент. 

«Гэта важны эксперымент, 
– заявіў Вітольд Вашчыкоўскі. 
– Як суседзі мы рады гэтаму, 
бо спадзяёмся, што гэта 

палепшыць нашы дачыненні». 
Дарэчы, у бліжэйшы час 
кіраўнік польскага МЗС павінен 
прыляцець з візітам у Мінск. 
Без адмашкі на палітычную 
адлігу такі візіт проста не мог 
бы адбыцца. 

Цяпер пад санкцыямі 
застаюцца толькі чатыры 
беларусы. Гэта тыя, каго 
ЕС лічыць датычнымі да 
палітычных знікненняў 
некалькіх чалавек у нашай 
краіне: экс-міністр унутраных 
спраў Уладзімір Навумаў, экс-
міністр унутраных спраў Юрый 
Сівакоў, былы кіраўнік Савета 
бяспекі, а цяпер – кіраўнік 
Упраўлення справамі прэзідэнта 
Віктар Шэйман, а таксама былы 
камандзір брыгады спецназа 
Унутраных войскаў Дзмітрый 
Паўлічэнка. 

Ігар МАРОЗАЎ.

Акцыя з шаблонным піярам
Учора на Кастрычніцкай плошчы ў Мінску пратэставалі некалькі соцень прадпрымальнікаў.

ТЫМ ЧАСАМ

ЁСЦЬ ПЫТАННЕ!

Адкуль у беларусаў грошы на валюту?
Статыстыка Нацбанка сведчыць, што ў 

студзені, калі рубель к асноўным валютам 
валіўся амаль што кожны дзень, беларусы 
працягвалі скупляць долары. За месяц 
насельніцтва прадало наяўнай і безнаяўнай 
валюты 440,71 млн долараў, а набыло – 
630,12 млн “зялёных”. Такім чынам, чыстая 

купля валюты фізічнымі асобамі ў студзені 
склала 189 млн долараў.

Старшы аналітык кампаніі “Альпары” 
Вадзім Іосуб патлумачыў, адкуль беларусы 
бяруць грошы на валюту ў той час, калі 
заробкі не растуць.

“У нашым выпадку размова ідзе пра 

рэкамендацыі Нацбанка восенню мінулага 
года знізіць працэнтныя стаўкі па 
рублёвых дэпазітах да ўзроўню не вышэй 
за 30 працэнтаў, – адзначае аналітык. – У 
выніку ў апошнія 2–3 месяцы насельніцтва 
актыўна здымае грошы з рублёвых 
дэпазітаў і пераводзіць іх у валюту”.

Паводле слоў эксперта, гэтая тэндэнцыя 
працягнецца яшчэ некалькі месяцаў. “Да 
таго часу, пакуль на рублёвых дэпазітах 
не застануцца самыя адданыя ўкладчыкі, 
якія з нейкіх сваіх меркаванняў не захочуць 
набываць валюту”, – кажа Вадзім Іосуб.

Аляксандр НІКАНОРАЎ.

У гэты дзень правесці 
мітынг іпэшнікаў у сталічным 
Парку дружбы народаў 
збіралася РГА “Перспектыва”, 
але напярэдадні вырашыла 
адмовіцца ад гэтага, бо 
спадзяецца, што перамовы з 
урадам могуць даць болей, чым 
вулічныя акцыі.

Тым не менш невялічкая 
купка прадпрымальнікаў  усё 
ж такі вырашыла прыйсці на 
Кастрычніцкую плошчу, што 
насупраць Адміністрацыі 
прэзідэнта. Пры гэтым 
некаторыя іпэшнікі прыехалі 
з рэгіёнаў – Віцебска, Гомеля, 
Полацка, Баранавічаў…

Улады былі падрыхтаваны 
да акцыі, і псаваць сабе імідж 
у дзень, калі еўрачыноўнікі 
вырашалі “беларускае пытанне” 
па санкцыях, не збіраліся. 
Таму на плошчы міліцыі ў 
форме наогул не было бачна, а 
вось “людзі ў цывільным”, як 
кажуць, ледзь не ў рот лезлі з 
відэакамерамі. У дварах і на 
вуліцах вакол плошчы таксама 
хапала сілавікоў “на ўсялякі 
выпадак”.

Што датычыцца самога 
мерапрыемства, то яно было 
нешматлюдным. На плошчу 
прыйшлі ўсяго некалькі соцень 
чалавек. Назваць дакладную 
лічбу не ўяўлялася магчымым, 
бо многія сілавікі былі апрануты 
гэтак жа, як і пратэстуючыя. Да 

таго ж было некалькі дзясяткаў 
журналістаў.

“Крыўдна, што мы здалёку 
прыехалі ў сталіцу, каб нашы 
праблемы пачулі, а мінскія калегі 
ў сваёй большасці нават не 
з’явіліся, – скардзіліся віцебскія 
ІП. – Відаць, іх усё задавальняе”.

Жадаючыя выступалі на 
прыступках Палаца Рэспублікі. 
Распавядалі пра тое, што, на іх 
погляд, так жыць і працаваць 
нельга, патрабавалі адмены 
Указа №222. Слова бралі і 
палітыкі, якія да патрабаванняў 
прадпрымальнікаў дадавалі 
і свае. На плошчу прыйшлі 
сузаснавальнік аргкамітэта па 
стварэнні партыі “Беларуская 
Хрысціянская Дэмакратыя” Павел 
Севярынец, лідар Аб’яднанай 
грамадзянскай партыі Анатоль 
Лябедзька, экс-кандыдаты ў 
прэзідэнты Уладзімір Някляеў і 
Мікалай Статкевіч.

«Хопіць стаяць на кале-
нях, уздымайцеся!» – заклікаў 
Лябедзька.

“Трэба дабівацца, каб 
уладу вярнулі народу”, – дадаў 
Статкевіч.

“Пакуль мы тут мітынгуем 
– кіраўніцтва Еўрасаюза 
здымае санкцыі ў адносінах да 
беларускага рэжыму… Беларускі 
рэжым здымае скуру з народа, а 
Еўрасаюз здымае санкцыі з улад”, 
– пафасна прамовіў Някляеў і 
прапанаваў прадпрымальнікам 

накіраваць у Брусель зварот, у 
якім тыя выказалі б пратэст на 
дзеянні еўрачыноўнікаў.

Словы У.Някляева засталіся 
словамі. Ніхто ніякага звароту не 
прымаў і ў Брусель не накіроўваў. 
Падобна на тое, што шаблонны 
піяр палітыкаў праваліўся. Як і ў 
цэлым акцыя.

У выніку паўтарагадзінны 
стыхійны мітынг закончыўся 
рашэннем сабрацца на тым жа 
месцы роўна праз тыдзень. Але 
пры адной умове: калі да таго часу 
ўлады не вырашаць праблемы ІП…

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

РЭЦЭПТ

Што знайшлі шкоднага ў імпартных вітамінах?
Незайздросны лёс напаткаў 

шэраг беларускіх і імпартных 
лекаў. Міністэрства аховы 
здароўя Беларусі прыняло рашэн-
не забараніць іх выкарыстанне. 
Аказваецца, пры правядзенні кан-
тролю якасці ў Рэспубліканскай 
к а н т р о л ь н а - а н а л і т ы ч н а й 
лабараторыі партыі некаторых 
лекавых сродкаў былі прызнаны 
няякаснымі.

Сярод іх – папулярныя 
нямецкія вітаміны “Супрадзін” і 
“Элевіт пранаталь”, амерыканскі 
прэпарат “Кальцэмін адванс”, 
чэшскі “Разукард” і іншыя. Што 
тычыцца айчынных лекаў, то, 
напрыклад, адразу тры прэ-
параты Нясвіжскага завода 
медпрэпаратаў адклікаюцца з 
абарачэння – раствор хларыду 

натрыю, раствор хларыду калію 
і глюкоза, якія, дарэчы, шырока 
выкарыстоўваюцца ў медыцы-
не. Прычына, якая ўказваецца, – 
«яны нечакана паказалі непажада-
ную рэакцыю пацыентаў”.

Серыю вітамінаў “Элевіт пра-
наталь” №5472202 прыйшлося 
нават забіраць з аптэк. 

– Да нас звярнулася 
кліентка, якая паскардзілася, 
што ва ўпакоўцы ў вочку для 
таблеткі яна выявіла старонняе 
ўключэнне, – тлумачыць галоўны 
пазаштатны спецыяліст па 
кантролі якасці лекавых сродкаў 
Міністэрства аховы здароўя 
Рэспублікі Беларусь Валянціна 
Цімошына. – Было прынята 
рашэнне ўсю партыю адазваць з 
аптэк. Астатнія серыі няякас-

ных імпартных прэпаратаў да 
пакупнікоў не дайшлі, іх “спынілі” 
ў лабараторыі.  Напрыклад, 
серыя “Супрадзіна” выклікала 
ў супрацоўнікаў лабараторыі 
засцярогу тым, што на таблет-
ках выявіліся сколы, яны былі 
няроўна афарбаваныя. Тая ж пры-
чына і ў выпадку з “Разукардам” 
– таблеткі з партыі, якая 
паступіла, мелі больш інтэнсіўны 
ружовы колер, чым пазнача-
на ў апісанні лекавага сродку, і 
ўзнікла апасенне, што зблыта-
на дазіроўка прэпарату. Таму 
гэтыя серыі прэпаратаў не былі 
дапушчаны да рэалізацыі, і зараз 
будзе праводзіцца расследаванне. 
Вытворца вызначыць прычыны 
неадпаведнасці дадзенай партыі 
лекаў нарматыўным дакумен-

там, узгодненым пры рэгістрацыі. 
Ніхто ні ад чаго не застраха-
ваны. І збоі могуць здарацца 
нават у самых аўтарытэтных 
фармкампаній. 

Паводле слоў Валянціны 
Цімошынай, падобная сітуацыя – 
звычайная з’ява. “Гэта руцінная 
работа, – тлумачыць спецыяліст. 
– Такія сітуацыі ўзнікаюць не 
толькі ў нашай краіне. Допуск 
да рэалізацыі, кантроль якасці  
паступаючых лекаў – усё гэта 
робіцца ў інтарэсах пакупніка, 
каб на прылаўкі аптэк, у бальніцы 
не трапіў няякасны альбо 
фальсіфікаваны тавар”.

Марыя ЭЙСМАНТ.

К СЛОВУ

По старым 
тарифам

Минчане заплатят за услуги 
по капремонту, водоснабжению 
и водоотведению за январь по 
старым тарифам, сообщила заме-
ститель генерального директора 
по экономике государственного 
объединения «Минское город-
ское жилищное хозяйство» Юлия 
Сагайдак.

– Решением Мингорисполкома 
с 28 января в столице установ-
лены новые тарифы на некото-
рые виды жилищно-коммунальных 
услуг. В жировках будут указа-
ны именно эти цифры. Вместе с 
тем с 1 по 27 января минчане 
заплатят за услуги по капремон-
ту, водоотведению и водоснабже-
нию по старым ценам, по новым 
– только за четыре последних дня 
января, – сказала Юлия Сагайдак.

Новый тариф за водоснабже-
ние в Минске установлен в раз-
мере 4765,9 руб. за 1 куб. метр, 
за водоотведение – 4148,8 руб. за 
куб. метр. Тариф на капитальный 
ремонт жилого дома составит  
880 руб. за 1 кв. метр общей пло-
щади жилья.

У Гродне 15 лютага таксама прайшла акцыя пратэсту ІП 
супраць Указа №222 (аб сертыфікацыі тавараў). На мітынг 
сабралася некалькі дзясяткаў чалавек. Да пратэстоўцаў 
выйшаў старшыня гарвыканкама Мечыслаў Гой.

Апошні адзначыў, што натоўпам праблемы вырашаць 
нельга, і прапанаваў прыходзіць індывідуальна. 
Прадпрымальнікі ісці на перамовы ў гарвыканкам адмовіліся, 
паведамляе “Твой стыль”.
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Лідар гурта Brutto 
Сяргей Міхалок прыехаў 
у Мінск з мэтай асабіста 
атрымаць гастрольнае 
пасведчанне на мінскі 
канцэрт. Фотаздымак 
Міхалка на фоне знака 
«Мінск – горад-герой» 
з’явіўся ў афіцыйным 
твітары групы. 

Паводле слоў 
прадзюсара групы Антона 
Азізбекяна, Сяргей не 
можа знаходзіцца ў 
Кіеве і спакойна піць 
гарбату. Ён хоча асабіста 
сустрэцца з кіраўніцтвам 
Мінгарвыканкама і атры-
маць дазвол выступіць у 
Палацы спорту ў маі.

Як вядома, на мінулым 

тыдні Brutto падалі ў 
гарвыканкам заяву на 
атрыманне гастроль-
нага пасведчання і 
вызначыліся з месцам і 
датай мінскага канцэр-
та. Музыканты хацелі 
б выступіць у сталіцы 
27 мая, і якраз у гэты 
дзень вольная пляцоўка 
Палаца спорту. Таксама 
ў планах групы вясновы 
тур па гарадах Беларусі.

Зараз Міхалок з 
Brutto дае канцэрты 
ў гарадах Украіны. 21 
лютага гурт выступіць 
у найбліжэйшым да 
Беларусі абласным 
цэнтры Украіны – у 
Чарнігаве. 
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ГУЧНАЯ СПРАВА

ТАКОЕ ЖЫЦЦЁ

СРАВНИМ!

ВСЕ ЗВЕЗДЫ К НАМ

Чаму Міхаіла Жамчужнага  
прызналі палітвязнем…

Падрабязнасці крымінальнай справы супраць Міхаіла Жамчужнага былі цалкам недаступныя для грамадскасці на этапе 
следства, а суд праходзіў у закрытым рэжыме. Дык чаму праваабаронцы прызналі Жамчужнага палітвязнем?

З універсітэта –  
за краты

Першы раз крымінальную 
справу на Міхаіла Жамчужнага 
завялі, калі той працаваў у 
Віцебскім тэхналагічным 
універсітэце.

“Гісторыя пра тое, як Міхаіл 
першы раз быў асуджаны, звязана 
з яго вынаходніцкай дзейнасцю, 
– паведамляла svaboda.org. – На 
яго завялі справу за эканамічныя 
злоўжыванні. Тады ён выкладаў ва 
ўніверсітэце, кіраваў даследчай 
лабараторыяй, якая працавала 
над атрыманнем вадароду дзеля 
выкарыстання ў прамысловасці. 
Пасля суда Міхаіл Жамчужны 
4 гады адбыў у зняволенні. 
Спрабаваў абскардзіць свой пры-
суд, аднак справа была дужа скла-
даная: яна тычылася навуковых 
распрацовак і вымагала вялікіх 
грошай на адвакатаў, спракты-
каваных у гэтай сферы. У рэш-
це рэшт ад ідэі рэабілітавацца 
Жамчужны адмовіўся”.

Ад бы ў шы т эрмін , 
Міхаіл вырашыў далучыц-
ца да праваабаронцаў. Разам з 
андрэем бандарэнкам заснаваў 
установу «Платформа інавэйшн». 
І затрымалі Жамчужнага ў хуткім 
часе пасля арышту Бандарэнкі – у 
жніўні 2014 года.

У ліпені  2015 года Міхаіл 
Жамчужны быў асуджаны 
Віцебскім абласным судом на 6 
гадоў пазбаўлення волі ў калоніі 
строгага рэжыму. 23 кастрычніка 
судовая калегія па крымінальных 
справах Вярхоўнага суда раз-
гледзела касацыйную скаргу і 
прызначыла Жамчужнаму больш 
строгае пакаранне – шэсць з 
паловай гадоў пазбаўлення волі.

Ён быў прызнаны вінаватым 
у здзяйсненні злачынстваў, пра-
дугледжаных арт.376 (часткі 1 і 
2), ч.5 арт.16, арт.375 (частка 1) і 
арт.431 (часткі 1 і 2): падбухтор-
ванне да наўмыснага разгалош-
вання звестак, якія складаюць 
службовую таямніцу; незакон-
нае набыццё і збыт спецыяль-
нага тэхнічнага сродку, прыз-
начанага для сакрэтнага атры-
мання інфармацыі, у тым ліку 
– паўторна; дача хабару і дача 
хабару паўторна.
Непразрыстая справа 

“Суд быў закрыты, а адва-
кат адмовіўся даваць нейкую 

інфармацыю, матывуючы гэта 
падпіскай пра неразгалошванне 
звестак, – кажа праваабарон-
ца Таццяна равяка. – Канешне, 
арышт заснавальніка права-
абарончай арганізацыі адразу 
ж прыцягнуў нашу ўвагу, і мы 
рабілі шмат захадаў, каб атры-
маць хоць нейкую інфармацыю 
па ягонай справе. Доўгі час 
гэтыя захады не прыносілі поспе-
ху, а толькі сам факт арышту 
Міхаіла Жамчужнага з’яўляўся 
недастатковай падставай, каб 
казаць, што чалавек пераследуец-
ца за праваабарончую дзейнасць. 
Але праз нейкі час мы атрымалі 
дакументы, якія пралілі нека-
торае святло на ягоную справу. 
Дакументы паступілі з калоніі ў 
Навасадах, дзе адбывае пакаран-
не Жамчужны. Я не ведаю, якім 
чынам іх прапусцілі, але паперы 
прайшлі праз турэмную цэнзуру і 
былі перададзены нам…”

Паводле слоў Таццяны, мер-
каванне праваабаронцаў наконт 
“справы Жамчужнага” базіруецца 
якраз на гэтых дакументах. 
Апошнія “не даюць поўнага  
разумення, але выбудоўваюць 
больш-менш зразумелую карціну”.

Трапіў у пастку?
“Жамчужны пасля заканчэн-

ня першага тэрміну зняволення 
вызваліўся ў красавіку 2012 года, 

– распавяла Таццяна равяка. 
– А ў жніўні таго ж года ў яго 
скралі нейкія тры плазменныя 
ўстаноўкі. Чалавек напісаў заяву 
ў міліцыю. Калі верыць дакумен-
там, падчас расследавання паміж 
Жамчужным і супрацоўнікам 
міліцыі, які расследаваў справу 
аб крадзяжы, завязаліся пэўныя 
кантакты. Як зафіксавана ў пры-
судзе са слоў гэтага супрацоўніка, 
падчас стасункаў па факце 
крадзяжу Жамчужны неаднара-
зова выказваў незадаволенасць 
тым, што адбываецца ў краіне, 
звяртаў увагу пры гэтым на сама-
вольства з боку супрацоўнікаў 
міліцыі, казаў пра нявінна асу-
джаных, пра тое, што мае намер 
змагацца з такімі з’явамі ў краіне. 
Маўляў, прыехаў з Польшчы з 
мэтай вярбоўкі супрацоўнікаў 
праваахоўных органаў. І 
прапанаваў супрацоўнічаць з 
ім. Інфармацыя патрабавалася 
нібыта для таго, каб перадаваць 
яе “сур’ёзным людзям” за мяжой, 
якія быццам бы здольны змяніць 
сітуацыю ў краіне. За гэтую 
інфармацыю, маўляў, Міхаіл 
прапаноўваў супрацоўніку міліцыі 
грошы, а таксама ў выпадку 
пераследу з боку КДБ абяцаў яму 
і ягонай сям’і ўсялякую дапамогу, 
у тым ліку – выезд праз дыплама-
тычныя каналы за мяжу”.

Згодна з гэтай версіяй, 

Міхаіл на пяты дзень знаёмства з 
супрацоўнікам міліцыі наўпрост 
прапанаваў яму вярбоўку.

“Жамчужны толькі 
вызваліўся з турмы, быў 
ізаляваны 5 апошніх гадоў, а 
тут атрымліваецца, што за 
пару месяцаў ён мог паспець 
нават завязаць кантакты з 
замежнымі спецслужбамі, якія 
яму даверылі наладзіць вярбоўку, 
– аналізуе сітуацыю права-
абаронца. – Асабіста для мяне 
гэта нонсэнс. Але для суда, маг-
чыма, праўдападобная версія 
таго, навошта было спецслуж-
бам распрацоўваць цэлую пра-
цяглую аперацыю. Таксама звер-
нем увагу, якую інфармацыю 
прасіў прадаставіць Жамчужны: 
пра супрацьпраўную дзейнасць 
супрацоўнікаў органаў унутра-
ных спраў, пра катаванні і ўмовы 
ўтрымання зняволеных, факты 
карупцыі ў праваахоўных орга-
нах. Навошта замежнай развед-
цы цікавіцца такой інфармацыяй 
і як дзякуючы ёй можна “змяніць 
сітуацыю ў краіне” з-за мяжы? 
А вось сілавікам гэта дава-
ла магчымасць разгарнуць так 
званы “следчы эксперымент” з 
мэтай спынення супрацьзакон-
най дзейнасці Жамчужнага, якая 
ажыццяўляецца ім у інтарэсах 
замежнай дзяржавы на шкоду 
нацыянальнай бяспецы Рэспублікі 

Беларусь... Калі ж вяртац-
ца да храналогіі падзей, дык 
атрымліваецца, што некаторы 
час на прапановы Жамчужнага 
супрацоўнік міліцыі наогул не 
рэагаваў. Да пэўнага моманту”.

Два ў адным
“Гэтым момантам, напэўна, 

стала тое, што Міхаіл 
Жамчужны стаў заснавальнікам 
праваабарончай установы 
“Платформа інавэйшн”, – пра-
цягвае Таццяна равяка. – На 
пачатку 2013 года (амаль праз 
паўгода пасля першага кантакту 
з міліцыянтам) з ім пагадзіліся 
на супрацоўніцтва. І тут я бачу 
прамую прывязку не да персоны 
самога Жамчужнага, а да права- 
абарончай установы. У 
снежні 2012 года ён стаў яе 
заснавальнікам, і амаль адразу 
супрацоўнік міліцыі пагадзіўся 
на так званую вярбоўку. Калі 
верыць дакументам, першая 
“інфармацыя” Жамчужнаму была 
перададзена ў маі 2013 года. І 
далей паводле матэрыялаў спра-
вы праглядаецца, што ўжо з 
лета 2013 года ідзе размова пра 
арганізацыю сустрэчы з дырэк-
тарам “Платформы” Андрэем 
Бандарэнкам, і неаднаразова 
звяртаецца ўвага на тое, што 
матэрыялы, якія перадаюц-
ца, патрэбны не Жамчужнаму, 

а Бандарэнку. Таму мне пада-
ецца, што аперацыя была 
накіравана на кантроль за ўсёй 
арганізацыяй”.

Міхаілу Жамчужнаму 
перадавалі пэўную інфармацыю, 
Андрэй Бандарэнка таксама 
сустракаўся з супрацоўнікам 
міліцыі, які быў “крыніцай” 
інфармацыі.

“На момант гэтай сустрэ-
чы ўжо вялася справа па эпізодзе 
збіцця Бандарэнкам Яворскага, у 
сакавіку адбыўся ягоны канфлікт 
з суседкамі, і Бандарэнка 
быў абвінавачаны ў злосным 
хуліганстве, а пазней асуджа-
ны, – дадае Таццяна равяка. – 
Але паводле тых матэрыялаў, 
якія мы маем, можна мерка-
ваць, што Андрэй таксама быў 
у вышэйапісанай распрацоўцы. І, 
калі б не адбылося таго, што з ім 
адбылося, то не выключана, што 
мы маглі б пабачыць гучную спра-
ву пра “шпіёнскую” праваабарон-
чую арганізацыю. Альбо супраць 
Бандарэнкі маглі быць вылуча-
ны абвінавачанні, аналагічныя 
абвінавачанням Жамчужнаму”.

Міхаіл Жамчужны – 
палітычны зняволены

Паводле слоў праваабарон-
цы, дача хабару і ўстанаўленне 
такога кшталту “кантактаў” з 
аператыўнымі супрацоўнікамі 
не з’яўляюцца праваабарончымі 
метадамі, бо такія дзеянні 
крыміналізаваны ва ўсім свеце.

“Але мы не змаглі не звярнуць 
увагу на тое, што гэтая сітуацыя 
стала вынікам аперацыі, распра-
цаванай спецслужбамі, – кажа 
Таццяна. – Было падбухторванне 
да незаконных дзеянняў. І калі мы 
прызналі Міхаіла Жамчужнага 
палітвязнем, то сыходзілі з таго, 
што быў матыў дзяржаўнага 
органа да ўмацавання сваёй 
значнасці. Была распрацава-
на схема, ахвярай якой і стаў 
Міхаіл Жамчужны. Зараз Міхаіл 
знаходзіцца ў калоніі ў Навасадах, 
яго адвакат рыхтуе наглядную 
скаргу. Мы агучылі нашу пазіцыю 
па справе Жамчужнага і спадзя-
ёмся, што суд улічыць абнарода-
ванне тых незаконных схем, якія 
былі выкарыстаны супраць яго і 
прывялі да асуджэння”. 

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

Мазутное  бремя
C февраля белорусские ТЭЦ переходят на альтернативное топливо – мазут.  

Он должен заместить российский природный газ. Такое поручение подведомственным Минэнерго предприятиям  
дал вице-премьер Беларуси Владимир Семашко.

ЭКОНОМИКА

Инициировал перевод белорусских 
ТЭЦ на мазут концерн «Белнефтехим». 
Поручение о том, что мазут снимается 
с резерва, было дано сразу же после 
состоявшегося 30 января совещания на 
«Нафтане». Главный аргумент нефтяни-
ков: использование мазута в качестве 
альтернативы природному газу сейчас 
выгодно – это позволит предприятиям 
Минэнерго получить солидный эконо-
мический эффект.

Почему сложилась парадоксальная 
ситуация, когда выработка энергии на 
мазуте стала более рентабельной, чем 
на газу?

Отметим, что сейчас Беларусь заку-
пает в России газ по 142,75 доллара/
тыс. куб. метров, но надеется снизить 
цену примерно на 10 долларов.

Экспорт мазута  
приносит убытки

Белорусская энергосистема в 
последнее время развивалась по пути 
сокращения доли мазута в топливном 
балансе и перехода на газ, местные 
источники топлива и возобновляемые 
источники энергии (ВИЭ).

Что касается мазута, то он в 
Беларуси традиционно используется 
в качестве котельно-печного топли-
ва. Ежегодно в канун отопительного 
сезона энергетики запасаются мазутом, 
однако в последнее время мазут прак-
тически оставался резервным топли-
вом, хотя его теплотворность выше, 
чем у газа.

По оценочным данным, два бело-
русских НПЗ производят около 500 
тыс. тонн мазута в месяц. В 2014 году 
производство мазута в Беларуси увели-
чилось на 7,5% по сравнению с преды-
дущим годом – до 5,899 млн тонн, при 

этом львиная доля этого топлива была 
поставлена на экспорт. Официальных 
данных по производству бензина по 
прошлому году нет. Однако извест-
но, что в 2015 году белорусские НПЗ 
увеличили объем переработки нефти 
на 3,2% – до рекордных 23 млн тонн. 
Учитывая, что за последний год отече-
ственным НПЗ не удалось существенно 
повысить глубину переработки нефти, 
надо полагать, что снизить объем про-
изводства мазута они не могли.

До последнего времени белорус-
ский мазут поставлялся преимуще-
ственно на экспорт. Однако сейчас 
из-за резкого падения цен на нефть 
мазут подешевел более чем в 3 раза по 
сравнению с ценой на середину 2015 
года. В этой ситуации его экспорт теря-
ет смысл, и в конкуренции с газом как 
видом топлива мазут действительно 
выигрывает.

Для белорусских нефтяников 
«мазутную» проблему усугубил старто-
вавший с 2015 года в России налоговый 
маневр, одной из целей которого было 
ускорение модернизации НПЗ, что в 
свою очередь означало рост производ-
ства светлых нефтепродуктов и факти-
ческий отказ заводов от мазута. Было 
задумано, что пошлины на светлые 
нефтепродукты снижаются, а пошли-
на на мазут, напротив, повышается. И 
хотя в 2016 году РФ «заморозила» нало-
говый маневр, это не избавило НПЗ от 
проблем с мазутом.

Как отметил гендирек-
тор Мозырского НПЗ анатолий 
Куприянов, поскольку налоговый 
маневр привел к увеличению таможен-
ной пошлины на темные нефтепро-
дукты, то их реализация, в частности 
мазута, принесла заводу достаточ-

но серьезные убытки: для завода они 
составили до 15 долларов прибыли на 
одной тонне.

Есть еще один фактор, негативно 
повлиявший на ситуацию. В прежние 
годы, когда нефтяная конъюнктура 
была более благоприятной, давальче-
ская переработка нефти в Беларуси 
достигала от 30% до 40% и выше. Таким 
образом, проблемы экспорта мазута 
ложились также на плечи российских 
компаний (пропорционально их объ-
емам переработки нефти). Однако в 
2015 году давальцы снизили объем 
переработки до 13%, а это означает, 
что белорусские НПЗ перерабатывают 
больше нефти, чем прежде, и, следова-
тельно, несут большее бремя дешевого 
мазута.

Это мы уже проходили
Между тем еще 10 лет назад спе-

циалисты говорили, что использовать 
мазут в качестве топлива для Беларуси 
слишком дорого. Мазут использовался 
лишь в качестве резервного топлива, да 
и то в самых крайних случаях.

В начале 2000-х годов правитель-
ство Беларуси ограничивало использо-
вание мазута в качестве альтернативно-
го вида топлива, а в 2004 году вообще 
запретило делать это, хотя и с лих-
вой запаслось на отопительный сезон. 
«Мировая цена на нефть растет… 
Беларусь уже покупает нефть по цене 
более 200 долларов/тонна, а стоимость 
мазута, который производят из нефти, 
составляет 150 долларов/тонна. В таких 
условиях мы не можем жечь топочный 
мазут, когда имеем свое, более дешевое 
топливо», – заявил в то время пре-
мьер Сергей Сидорский, добавив, что 
теперь на использование мазута потре-

буется разрешение правительства.
Тем не менее в конце 2008 года 

Беларусь активно использовала мазут 
для замещения дорогого природного 
газа. С декабря 2008 года по апрель 
2009-го поставки белорусского мазута 
на экспорт были прекращены. В это 
время концерн «Белнефтехим» направ-
лял весь объем мазута на внутренний 
рынок для обеспечения предприятий 
энергетики в качестве альтернативы 
природному газу. На то время экспорт-
ная пошлина на мазут была фактически 
запретительной для внешних поставок, 
а цена на газ в I квартале 2009 года 
повысилась до 210 долларов/тыс. куб. 
метров, в то время как мазут стоил 
45 долларов/тонна. Причем нефтяни-
ки сначала поставляли мазут на вну-
тренний рынок по предельно низкой 
цене, и только после неоднократных 
обращений цена была повышена до 
экономически обоснованной. При этом 
увеличился импорт топлива из России. 
В 2009 году Беларусь импортировала из 
России 3,78 млн тонн нефтепродуктов – 
в 1,5 раза больше, чем в 2008 году, при 
этом заметно больше было закуплено 
и мазута.

Благодаря этому только в январе 
2009 года Беларусь сэкономила при-
мерно 160–210 млн долларов. В целом 
же, как озвучивали белорусские чинов-
ники, использование альтернативно-
го вида топлива позволило Беларуси 
получить в отопительный сезон эко-
номический эффект в размере 304 млн 
долларов.

Но уже с апреля 2009 года исполь-
зование мазута как альтернативного 
энергоносителя стало невыгодным. Во 
II квартале цена природного газа для 
Беларуси была снижена до 160 долла-

ров/тонна, к тому же к этому времени 
скорректировали экспортную пошли-
ну на мазут. В результате экспорт это-
го вида горючего снова стал выгоден. 
Одна тонна мазута на экспорт стоила 
163 доллара, в то время как на внутрен-
нем рынке белорусские НПЗ продавали 
мазут по 115 долларов/тонна.

Переориентация на мазут в каче-
стве альтернативного энергоносителя 
позволила Беларуси заметно снизить 
импорт российского природного газа 
в 2009 году – на 3 млрд куб. метров. 
Отметим, что в 2016 году Беларусь пла-
нирует импортировать из России 22,5 
млрд кубометров газа.

Как белорусские НПЗ 
«убегают» от мазута

Белорусские НПЗ, чтобы миними-
зировать объемы производства мазу-
та, реализуют масштабные программы 
по модернизации. При этом белорус-
ские нефтяники подчеркивают: что-
бы эффективно работать в нынешних 
условиях, НПЗ должны иметь глубину 
переработки нефти не менее 90%.

На Мозырском НПЗ глубина пере-
работки сейчас составляет 73,66%. 
Чтобы ее повысить, завод приступил к 
строительству комплекса H-oi l (гидро-
крекинга тяжелых нефтяных остатков) 
стоимостью 1,66 млрд долларов, пла-
нирует ввести в строй установку ваку-
умной перегонки мазута и комбини-
рованную установку по производству 
высокооктановых добавок к бензинам.

«Нафтан» в рамках программы 
модернизации реализует 7 инвести-
ционных проектов стоимостью около 
1,1 млрд долларов. Среди крупнейших 
проектов – строительство комплекса 
замедленного коксования, реконструк-

ция установок первичной переработки 
нефти АТ-8 и АВТ-2 (вакуумный блок). 
В 2016 году ожидается введение в экс-
плуатацию после реконструкции уста-
новки первичной переработки нефти 
АТ-8, установки производства элемен-
тарной серы и установки производства 
водорода.

Реализация этих проектов позво-

лит белорусским заводам приблизиться 
к 90-процентной глубине переработки 
нефти. В результате они смогут увели-
чить производство бензинов и снизить 
производство мазута в 5 раз – пример-
но до 1,1 млн тонн, которые оптималь-
но использовать на внутреннем рынке.

Татьяна МАНЕНОК.
«белрынок».

Для справки
Объекты ГПО «Белэнерго», работающие на местных видах топлива и 

возобновляемых источниках энергии, введенные в 2006–2015 годах.
Пинская ТЭЦ (2,7 МВт)
Белорусская ГРЭС (1,5 МВт)
Мини-ТЭЦ в г.Осиповичи (1,2 МВт)
Мини-ТЭЦ в г.Вилейка (2,4 МВт)
Мини-ТЭЦ в г.Пружаны (3,85 МВт)
Бобруйская ТЭЦ-1 – котел паропроизводительностью 35 т/ч на лигнине
Жодинская ТЭЦ – котел паропроизводительностью 60 т/ч
Речицкая мини-ТЭЦ (4,2 МВт)
Мини-ТЭЦ в г.Барань (3,25 МВт)
Гродненская ГЭС (17 МВт)
Биогазовая установка «Лебедево» (0,5 МВт)
Ветроустановка в г.п.Грабники (1,5 МВт)
Лунинецкая мини-ТЭЦ (4,6 МВт)

Хочаце пабрацца шлюбам?
Тады прыйдзецца заплаціць:

– за рэгістрацыю шлюбу 
(звычайная працэдура ў кабінеце 
спецыяліста) – 210 тысяч рублёў;

– за ўрачыстую рэгістрацыю 
шлюбу – 410 тысяч рублёў;

– за ўрачыстую рэгістрацыю 
шлюбу з музычным 
суправаджэннем – 550 тысяч 
рублёў;

– за ўрачыстую рэгістрацыю 
шлюбу з акампанементам –  
650 тысяч рублёў;

– за выязную рэгістрацыю: 
гадзіна працы супрацоўніка 
загса (без уліку транспарту) –  
850 тысяч;

– за шлюбную ўрачыстасць 
па індывідуальным сцэнарыі –  
1,9 мільёна рублёў.

З 15 лютага ў сярэднім 
урачыстая рэгістрацыя шлюбу 
падаражэла ў 2,6–3,7 раза.

НУ І НУ!

Куды спяшаўся?
На трасе М1/Е30 у 

Баранавіцкім раёне затрымалі 
вадзіцеля, які перавысіў хуткасць 
на... 85 км/г.

– Ён ехаў на аўтамабілі 
«Мерседэс Бэнц 320» з хуткасцю 
205 км/г пры абмежаванні 
хуткасці 120 км/г, – паведаміў 
Аляксандр Яўцюхін, старшы 

дзяржаўтаінспектар АДАІ 
Баранавіцкага РАУС.

Кіроўцу з Пружанскага раёна 
20 гадоў, яго стаж кіравання 
ўсяго два гады. Маладому 
чалавеку пагражае пазбаўленне 
правоў – за паўторнае парушэнне 
хуткаснага рэжыму на працягу 
года.

ПАРАЎНАЕМ

Гадавы заробак настаўніка  
ў Беларусі ў 2 разы меншы, 

чым у Літве

8297 12922 14826

44459 46739 50850
69958 71305

141840

Нядаўна літоўскі інтэрнэт-
рэсурс delfi.lt выдаў гучны 
загаловак «Ганебныя зарплаты: 
Літва саступае нават Румыніі». У 
тэксце ішла размова аб заробках 
школьных настаўнікаў. Канкрэтна 
– публікаваліся дадзеныя сеткі 
Eurydice, якая дае інфармацыю 
аб стане сістэмы адукацыі краін 
Еўропы.

Аказваецца, праца школьнага 
настаўніка ў Літве ацэньваецца 
ніжэй, чым у любой іншай 
еўрапейскай краіне. Да выліку 
падаткаў гадавы даход літоўскага 
настаўніка, які працуе на поўную 
стаўку, складае 6954 еўра.

Але дзеля аб’ектыўнасці варта 
адзначыць, што ёсць на тэрыторыі 

Еўропы краіны, дзе пра такія 
заробкі настаўнікі могуць толькі 
марыць. Напрыклад, Беларусь.

Паводле афіцыйнай 
статыстыкі, сярэдняя намінальная 
заработная плата ў адукацыі 
(то бок без выліку падаткаў) 
у студзені--снежні 2015 года ў 
нашай краіне склала 4 млн 525 
тысяч рублёў. Сярэдні афіцыйны 
курс еўра за гэты перыяд 
вызначаны Нацбанкам у суме 
17.610 рублёў. Атрымліваецца, 
што гадавы заробак настаўніка ў 
Беларусі вагаецца ў межах 3000 
еўра. А гэта ў два разы менш, чым 
у Літве.

А колькі ў год зарабляюць 
бруднымі настаўнікі ў Еўропе?

Вольга ГРЫНЯВІЦКАЯ.

За лекарствами  
поедем в Россию и Польшу?

То, что белорусы стали  
возить из заграничных поездок 
лекарства, ни для кого не секрет. 
Например, только за послед-
ний месяц несколько читателей 
“Народной Воли” позвонили 
в редакцию и рассказали, что 
сэкономили приличные сум-
мы, купив в Польше витамины, 
таблетки от головной боли и 
капли в нос, в Литве – лекарство 
от астмы. А в России и Украине 
сегодня почти все импорт-

ные препараты  дешевле, чем в 
Беларуси. 

Конечно, одно дело – слы-
шать чей-то рассказ, а другое – 
убедиться самому. Так получи-
лось, что сотрудники “Народной 
Воли” недавно оказались сразу 
в нескольких соседствующих с 
Беларусью странах и по заданию 
редакции зашли в аптеки и срав-
нили цены на конкретные препа-
раты. Ту же процедуру проделал 
и наш собственный корреспон-

дент в Украине. Причем когда мы 
переводили в белорусские рубли 
стоимость лекарств за границей, 
то ориентировались на курс евро, 
который был 6 февраля. Тогда 1 
евро стоил 24 тысячи 246 рублей. 
То есть если бы мы эту табли-
цу составляли месяц назад, до 
обвала рубля, когда евро стоил 
20 тысяч 183 рубля, то и цены 
на лекарства в аптеках Литвы и 
Польши были бы ниже в пере-
счете на наши «зайчики».

Название препарата
Средняя цена, в бел. рублях

Беларусь Россия Украина Польша Литва
Диротон (Венгрия, 28 таблеток по 10 мг) 123.400 38.640 86.400 – 77.600
Супрадин (Германия, 30 таблеток) 171.700 220.000 119.200 200.000 –
Магнефар В6 – (Польша, 60 таблеток по 500 мг) 126.800 95.200 92.100 90.000 –
Синглон (Венгрия, 28 таблеток по 5 мг) 382.100 218.400 370.000 – –
Престариум (Франция, 30 таблеток по 5 мг) 215.600 151.400 80.250 126.000 193.900
Супрастин (Венгрия, 20 таблеток по 25 мг) 93.800 39.000 45.400 – 84.900
линекс (Словения,  16 капсул) 84.100 76.400 67.500 77.100 120.500
Эссенциале форте Н (Франция, 30 капсул по 300 мг) 213.500 220.600 119.200 126.000 –
Отривин (Швейцария, капли 0,1% 10 мл) 78.000 40.900 45.600 70.600 77.600
Фервекс (Австралия, 8 пакетов без сахара) 103.000 85.900 66.500 73.500 125.000
Нурофен (Великобритания, 12 таблеток по 400 мг) – 30.000 54.100 42.000 60.600
лазолван (Германия, сироп 15мг/5мл 100 мл) 81.100 60.700 37.200 – 110.300
Називин (Германия, капли в нос 0,01% 5 мл) 49.300 48.000 29.500 54.000 –
Найз (Индия, 20 таблеток по 100 мг) 77.600 64.400 31.100 – 55.700
Кардиомагнил (Дания, 100 таблеток по 75 мг) 114.500 82.600 55.000 – –
Мастодинон (Германия, капли, 100 мл) 246.500 203.000 205.300 – –
Терафлекс (Германия, 60 капсул) 334.800 345.200 147.700 – –

ВМЕСТО КОММЕНТАРИЯ

Только с разрешения 
Министерства здравоохранения…

Почему цены на импорт-
ные лекарства в Беларуси выше, 
чем в соседних странах? Этот 
вопрос мы адресовали Игорю 
Ковальчуку –  гендиректору 
РУП «Белфармация», крупней-
шего государственного постав-
щика лекарств в нашей стране. 
9 февраля он проводил прямую 
телефонную линию на сайте 
Минздрава.

Однако, выслушав вопрос, 
Игорь Евгеньевич отвечать на 
него отказался. 

– Я могу давать коммен-
тарий только с разрешения 
Министерства здравоохране-
ния, – пояснил он.

– Но вы же проводите 
«Прямую линию»!

– «Прямую линию» с  насе-
лением…

– Я обращаюсь к вам 
как гражданка республики 
беларусь и от имени других 
граждан страны, наших чита-
телей…

– Как гражданка вы уже 
обратиться не можете. Вы пред-
ставитель средств массовой 
информации. И задали вопрос 
как журналист «Народной 
Воли». И общаться я с вами 
буду, когда мне скажет пресс-
секретарь Минздрава.

Пресс-секретарь меди-
цинского ведомства  Ольга 

Шульпина пояснила, что 
с подобными вопросами в 
последнее время белорусы ста-
ли чаще обращаться в Минздрав 
и в СМИ. Начальник отдела 
организации лекарственно-
го обеспечения Министерства 
здравоохранения Наталья 
Малашко недавно объяснила 
журналистам, почему ценни-
ки в аптеках Беларуси и других 
стран разные: «Действительно, 
в разных аптеках страны цены 
на один и тот же препарат 
могут различаться, потому 
что одни аптеки распродают 
оставшиеся лекарства, цены на 
которые были сформированы 
еще тогда, когда курс доллара, 
например, был меньше 20 тысяч 
рублей, а другие начали форми-
ровать цены только сейчас. В 
любом случае во время проверок 
мы еще ни разу не обнаружили 
нарушений в ценообразовании. 
Что касается разницы цен на 
лекарства в Беларуси и дру-
гих государствах, то в стра-
нах Европейского Союза цены 
на лекарственные препараты 
зависят от их включения в ком-
пенсированные, возмещаемые 
списки, когда производитель, 
чтобы увеличить объемы реали-
зации медицинских препаратов 
в конкретной стране, снижает 
на них цены. При этом в дру-

гой стране этот же препарат 
может стоить намного дороже. 
Белорусские фармацевтические 
предприятия тоже продают 
лекарства в разные государства 
по договорным, а следовательно, 
разным ценам».

Стоит отметить, что в нашей 
стране цены на лекарства форми-
руются согласно президентскому 
указу от 2005 года «О форми-
ровании цен на лекарственные 
средства, изделия медицинского 
назначения и медицинскую тех-
нику». Зависят цены на импорт-
ные препараты от контрактной 
цены поставщика (произво-
дителя) и официального курса 
валют Нацбанка на момент его 
растаможки. Кроме того, аптеки 
в Беларуси, согласно указу, могут 
устанавливать торговую надбав-
ку от 5% до 30% в зависимо-
сти от стоимости препарата: чем 
дороже лекарство, тем меньше 
наценка. В Польше, по данным 
Польской палаты фармацевтов, 
максимальная торговая надбавка 
на лекарства в аптеках – 16%, 
в Литве – 14%, а вот в России 
и Украине аптеки могут макси-
мально увеличивать цену на мед-
препараты, как  в Беларуси, – до 
30–32%. Но там все равно почти 
все импортные лекарства стоят 
дешевле, чем у нас. 

Мария ЭЙСМОНТ.

Кто же 
«гадит» 

белорусам?
Согласно утверждению Александра Лукашенко, тяжелейшее 

кризисное состояние нашей экономики на 70% предопределяет-
ся внешними факторами и только на 30% внутренними. Вот его 
дословная формулировка: «Я бы сказал так: если на экономику 
(негативно) влияют внешние факторы в размере 100%, то как 
минимум 30% – это наше».

Тогда закономерны вопросы: что же за экономика построена 
в Беларуси за 21 год под его руководством, если она как губка 
впитывает в себя все внешние негативы, не имеет никакого 
«гомеостаза» против них? Почему подобное не наблюдается в 
большинстве соседних с нами стран, и, наконец, имеет ли право 
такая модель на дальнейшее существование?

Создается впечатление, что А.Лукашенко специально под-
талкивает электорат к пониманию, что виноват не он, не его 
правительство, не его «вертикаль», а на 70% «гадит» нам внеш-
ний мир. Не будь этого, все было бы в ажуре. По-другому, бело-
русская модель хороша – внешний мир плох. 

На мой взгляд, попытки белорусских властей оправдать 
мировым кризисом проблемы в отечественной экономике не 
имеют под собой оснований.

Вот официальные данные: в 2015 году ВВП Беларуси сокра-
тился на 3,9%. А что в мире? А в мире он за это время вырос на 
2,4%. В высокоразвитых странах – на 1,6%, в тех, что входят в 
зону евро, – на 1,5%, в развивающихся – на 4,3%. Есть вообще 
очень красноречивые примеры. В Турции валовой внутренний 
продукт увеличился на 4,2%, в Индии – на 7,3%, в Китае – на 
6,9%.  Наша соседка Польша прибавила 3,5%. Словакия обеспе-
чила рост на 3,1%, Чехия – на 4%.

Какие же страны, как и Беларусь, оказались в провале? В 
России минус составил 3,8%, в погрязшей в коррупции Бразилии 
– 3,7%, партнер Беларуси по дальней дуге Венесуэла обвалилась 
аж  на 8,2%.

Обратим внимание еще на один показатель качества эконо-
мической политики – ВВП на душу населения (в номинальных 
долларах).

Так вот по итогам 2015 года в Эстонии оказалось 17.425 
долларов на душу населения, то есть жители этой небольшой 
страны в три раза богаче белорусов. В Чехии на одного человека 
припадает 17.330 долларов из общей суммы ВВП, что почти в 
три раза больше, чем в Беларуси. В Словакии – 15.893, Литве 
– 14.391, Латвии – 13.729, Польше – 12.662, Казахстане – 11.028 
долларов. Даже в двухмиллиардном Китае на душу населения 
вышло 8280 долларов ВВП, что почти на 43% больше, чем на 
одного белоруса.

Таким образом, напрашивается вывод: кризис не мировой, а 
только в России, Беларуси, Венесуэле, Бразилии…

Почему Беларусь оказалась в такой глубокой яме?
Потому, что более 20 лет работали по принципу «совершен-

ствуем то, что имеем, и так, как умеем».
Многое из того, что ныне говорит и делает А.Лукашенко, 

было уместно и простительно, может быть, лет 15 назад, но не 
через 21 год единоличного правления. 

Почему стратегический подход Лукашенко «совершенствуем 
то, что имеем, и так, как умеем» оказался столь плачевным для 
Беларуси?

Чтобы пояснить бесперспективность такого подхода, я уже 
не раз приводил такой небезызвестный пример. Сколько ни 
совершенствуй паровой двигатель командно-административной 
советской экономики, но по коэффициенту полезного действия 
он никогда не станет эффективней двигателя внутреннего сго-
рания, в нашем примере рыночной экономики, – поскольку 
последний работает на конструктивно иных принципах, кото-
рые изначально, так сказать, автоматически обеспечивают ему 
преимущество над паровым двигателем.

Держась за власть ради власти, прикрываясь заботой о ста-
бильности и благополучии народа, научившись «доить» Россию, 
эксплуатируя ее имперские потребности, ослабив до предельно 
опасного уровня государственный суверенитет Беларуси, доведя 
до предколлапсного состояния экономику, социальную жизнь, 
культуру, науку, образование, Лукашенко, я считаю,  в сущности 
загнал страну в безнадежный тупик.

Как заставить его посмотреть правде в глаза?
Сейчас в Беларуси ситуация, которую можно квалифициро-

вать как гуманитарную катастрофу, погрузившую народные мас-
сы в бездну абыякавасці да жыцця (за мизерным исключением). 
Одни молчат от безысходности и беспомощности, другие слиш-
ком хорошо все понимают, но боятся что-то сказать. Однако 
общая беда – тотальная разобщенность, и всеобщее неверие в 
свои силы и возможность что-то изменить к лучшему. 

Академик Олег Богомолов писал: «Экономически несовер-
шенная, с чрезмерно централизованным управлением, несба-
лансированная система хозяйствования автоматически порож-
дает аморальную, малопродуктивную среду жизни людей, при 
которой экономика в принципе не может быть эффективной. 
Аморальность и истинная эффективность несовместимы везде 
и во всем». 

Сложившиеся за 21 год «родовые отметины» видны на лице 
всех структур. В милиции, КГБ, Службе безопасности высокими 
зарплатами, по-видимому, несколько улучшают ситуацию, но 
незначительно, печать общей деградации лежит и на них.

Наша система хозяйствования – это, я считаю, безответ-
ственность, иждивенчество, безразличие, коррупция, и как след-
ствие – хроническая неэффективность очень многих предпри-
ятий. Живем за счет немногих бюджетонаполнителей, а также 
за счет внешних кредитов, выплачивая зарплаты бедным, убы-
точным за счет чуть менее бедных, при этом лишая перспектив 
развития и тех, и других, и страну в целом. К примеру, поступле-
ния на поддержку убыточных предприятий иногда превышают 
годовые бюджеты целых областей. 

Заложены и поддерживаются ли возможности саморегу-
лирования в конструктивные особенности, организационные 
структуры и в механизм управления белорусской системой? 
Ставится ли вообще цель освоить механизмы самонастройки?

Однозначный ответ – нет. Более 20 лет нам твердят одно и 
то же: «Будем совершенствовать то, что имеем». В результате 
Беларусь за период постсоветского развития, можно полагать,  
пополнила когорту таких стран, как Северная Корея, Куба, 
Венесуэла...

Добавьте к этому ошибочную, стратегически неверную по 
тактике, при этом непоследовательную даже в своей ошибоч-
ности внешнюю политику. 

Система тогда функционирует успешно, развивается по пути 
прогресса, когда эффективно осуществляется обратная связь (в 
белорусской системе обратная связь формальная, ее значи-
мость не осознается, условия для оптимального осуществления 
обратной связи крайне неблагоприятны: постоянные приписки, 
очковтирательство, угодничество и приукрашивание). 

Всегда и в любой стране реформы – это перемены, а люди по 
природе своей не любят резких перемен. И это еще более акту-
ально для реформ в странах бывшего соцлагеря, где требуется 
реально глубокая перестройка системы.

Поэтому наличие сильной политической воли, адекватной 
целям и требованиям реформ, – обязательное условие их успеш-
ного проведения. Без этого Беларуси не выжить.

МЫСЛИ ВСЛУХ

Михаил КАДЫРОВ,  
доктор 
сельскохозяйственных 
наук

Маэстро обещает 
наслаждение

Сегодня открывается IV Международный фестиваль 
«Владимир Спиваков приглашает»

Владимир Теодорович 
Спиваков, известнейший россий-
ский дирижер, пришел на пресс-
конференцию в Художественный 
музей точно в назначенный срок 
и был свеж, подтянут и обаяте-
лен – как и на сцене. Встреча с 
прессой проходила в зале, где сей-
час представлены графика Гойи и 
Пикассо, и это, по словам дириже-
ра, наполнило его душу высоким 
чувством. 

– На этот раз я открываю 
фестиваль в Национальном 
Большом академическом театре 
оперы и балета. У меня только 
что прошла там очень хорошая 
репетиция с вашим оркестром, я 
просто получил удовольствие от 
работы с вашими музыкантами. 
И подумал, что культура Беларуси 
представлена в мире не так значи-
тельно, как она того заслуживает. 
Думаю, это нужно исправить. 

– На фестиваль практически 
проданы все билеты, – продолжал 
Владимир Теодорович. – Мне это 
более чем понятно. Но так всегда 
бывает в периоды невзгод, в том 
числе и материальных, – люди 
тянутся к искусству. Оно, как и 
религиозное чувство, может дать 
человеку настоящее душевное успо-
коение. Поэтому неудивительно, 
что такой интерес сейчас к худо-
жественным выставкам в Москве, 
что повсюду раскупаются билеты 
на филармонические концерты. 

Далее маэстро представил 
всех участников фестиваля этого 
года.

–  С оркестром будет петь 
божественная народная артистка 
Хибла Герзмава. Я к ней отношусь 
с трепетом. К ней и к Альбине 
Шагимуратовой. Это выдающи-
еся певицы, и я рад, что смог 
одну из них привезти в Минск. 
Хибла занята так, как полагается 
всемирно известной певице. Но 
нас связывает большая дружба, 
я лично попросил, чтобы опер-
ная дива приехала в Минск. Вы 
получите наслаждение, правда. 
Далее в фестивале вы увидите 
программу «Танго гала» с при-
мой-балериной Мариинского теа-
тра Ульяной Лопаткиной. Надо 
ли представлять обладательницу 
многочисленных титулов?.. А вот 
сюрпризом фестиваля, возмож-
но, будет спектакль «Нежность», 
который поставил Роман Виктюк. 
В нем играет Сати Спивакова. Да, 
Сати вернулась на круги своя, так 
как по образованию она актри-
са, окончила ГИТИС, и ее уже 
не удовлетворяют одни телевизи-
онные программы. Спектакль с 
большим успехом проходит у нас 
в театральном зале Московского 
Дома музыки. Он создан по 
известному произведению фран-
цузского писателя Анри Барбюса. 
Это история любви в пяти 
письмах – под музыку Шумана, 

Брамса и Франка, которую испол-
нит квартет артистов оркестра 
«Виртуозы Москвы» и пианистка 
Басиния Шульман. 

Особенно маэстро анонсиро-
вал закрытие фестиваля, в кото-
ром будет выступать всемирно 
известный виолончелист Миша 
Майский. 

– Миша – мой коллега, мы 
вместе жили в общежитии, когда 
учились в Московской консерва-
тории. Это было трудное время, – 
вспоминал Владимир Теодорович 
свою молодость. – Будущий 
блестящий музыкант Майский, 
по сути, из-за ерунды получил 
срок два года за то, что купил в 
Москве за валюту магнитофон. И 
был отправлен на «химию» под 
город Горький (теперь Нижний 
Новгород). Но страдания нужны 
человеку, они привносят в нашу 
жизнь что-то особое, заставляют 
видеть по-другому мир, – закон-
чил Спиваков философски.

В Минске музыкальный 
фестиваль «Владимир Спиваков 
приглашает» проходит с 2010 
года в четвертый раз. Как под-
черкнул продюсер фестиваля 
Максим Берин, мероприятие ни 
единой копейкой не субсидирует-
ся из государственного бюджета 
Беларуси. Его главный и един-
ственный спонсор – ЗАО «Альфа-
банк». 

Виктория ДРОЗД.

ФАКТ

Фірма расійскага мільярдэра 
замацоўваецца ў Смаргоні

Кампанія “Белагратэрмінал” на мінулым тыдні 
стала рэзідэнтам свабоднай эканамічнай зоны 
“Гроднаінвест”. Яна пабудуе ў Смаргоні вытворча-
лагістычны комплекс. 

Агульны аб’ём інвестыцый, згодна з праектам, 
складзе 107 мільёнаў долараў.

Летась кампанія ўжо запусціла лагістычны 
тэрмінал для перавалкі круп, зерня і іншай 
сельскагаспадарчай прадукцыі, захоўвання і 
перавозкі алеяў. Зараз жа пачынаецца будаўніцтва 
маслаэкстракцыйнага завода для перапрацоўкі рап-
су і соі. Работы павінны пачацца ў другой палове 
гэтага года.

“Белагратэрмінал” – частка групы кампаній 
“Садружнасць”, якая на 90% кантралюецца Аляксанд-
рам і Наталляй Луцэнка. Іх сумесную маёмасць часопіс 
Forbes ацэньвае ў 1,6 мільярда долараў. 

Сям’я Луцэнка вядзе бізнес у Беларусі з 1994 года. 
Яны пачыналі з гандлю кормам і кармавымі дадаткамі. У 
Расіі яны дасягнулі вялікага поспеху. Зараз на тым рынку 
кампанія з’яўляецца найбуйнейшым пастаўшчыком сое-
вых бабоў і вытворцам алеяў. Дарэчы, галаўны офіс 
кампаніі знаходзіцца ў Люксембургу, а прадпрыемствы 
ў 20 краінах, у тым ліку Бразіліі, Парагваі, Даніі, ЗША, 
краінах Усходняй Еўропы.

Ігар КІРЭЕЎ.

ГАСТРОЛІ

Ці атрымаецца ў Міхалка 
 выступіць у Беларусі?

ТАКОЕ ЖЫЦЦЁ

Падаражэе 
тэхагляд?

Новы прэйскурант на дыягнастычных станцы-
ях УП «Белтэхагляд» плануецца ўвесці напрыканцы 
лютага 2016 года, паведамілі на прадпрыемстве.

У сярэднім кошт кантрольна-дыягнастычных 
работ будзе павялічаны на 18%. Арыенціровачна 
кошт тэхагляду легкавога аўтамабіля складзе 190 
тыс. рублёў (цяпер – 160 тысяч). Пакуль новыя 
тарыфы знаходзяцца на ўзгадненні ў Мінтрансе. 
Чакаецца, што на наступным тыдні яны будуць 
апублікаваны на сайце УП «Белтэхагляд».

Апошні раз тэхагляд даражэў у верасні 2014 
года. Дарэчы, аўтаўладальнікі, якія плануюць у 

бліжэйшы час наведаць станцыі дыягностыкі, 
яшчэ могуць прайсці тэхагляд па тарыфах  
2014 года.

ЧУЛІ?

У Кітаі адкрываецца фірмовы магазін 
беларускага льна

РУВГП «Аршанскі льнокамбінат» упершыню 
паставіў сваю прадукцыю ў Шэньжэнь.

«Кітайскі рынак вельмі складаны для прасоўвання 
любой тэкстыльнай прадукцыі з-за высокай 

канкурэнцыі, – адзначаюць на прадпрыемстве. – Але 
нам ёсць што прапанаваць не толькі Кітаю, але і 
краінам Еўропы, Афрыкі і нават Амерыкі”.

Марына ВІШНЕЎСКАЯ.

ДА ЎВАГІ!

Захварэў – сядзі дома!
З лютага гэтага года парушэн-

нем рэжыму лячэння лічацца… 
паездкі за мяжу.

Часцей за ўсё з-за паездак, 
напрыклад, на шопінг у Вільнюс 

ці Беласток парушальніцамі 
рэжыму становяцца мамы, якія 
знаходзяцца на бальнічным па 
доглядзе за дзіцем. Але цяпер, 
перш чым зарэгістраваць лісток 

непрацаздольнасці ў журнале, 
рэгістратар паліклінікі павінен 
праглядаць штампы ў пашпарце. 
У выпадку “выкрыцця парушэн-
ня” лісток аплачвацца не будзе.

ДЗІКУНСТВА!

Маці дваіх дзяцей распаўсюджвала спайс
У Мінску праваахоўнікі 

затрымалі 41-гадовую жан-
чыну, якая падазраецца ў неза-
конным абароце наркатычных 
сродкаў, псіхатропных рэчываў 
і іх прэкурсораў. Мінчанка з 
кастрычніка 2015 года праца-
вала на інтэрнэт-краму і рабіла 
закладкі з курыльнай сумессю 
па Мінску. За адну закладку яна 
атрымлівала 70 тысяч рублёў.

– На момант затрымання ў 
яе пры сабе было 60 палімерных 
пакетаў з рэчывам, падобным 

на парашок, – распавялі ў ГУУС 
Мінгарвыканкама. – Столькі 
закладак яна павінна была яшчэ 
зрабіць у той дзень, але не паспе-
ла. Пазней у яе дома ў завулку 
Казлова аператыўнікі знайшлі 

шалі, палімерныя пакеты, шпры-
цы – у вольны ад «працы» час 
жанчына ўжывала наркотыкі. 
Раней яна прыцягвалася да 
адміністрацыйнай адказнасці за 
з’яўленне ў грамадскім месцы ў 
стане наркатычнага ап’янення.

За незаконны аба-
рот псіхатропных рэчываў у 
дачыненні да жанчыны распачата 
крымінальная справа. Ёй можа 
пагражаць пакаранне ў выглядзе 
пазбаўлення волі на тэрмін ад 8 
гадоў.
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ОЧЕНЬ ЛИЧНОЕКАЛОНКА АЛЕСЯ НЯЎВЕСЯ ГЛУБОКИЙ ВЗГЛЯД У СУСЕДЗЯЎМЕРКАВАННЕ

Так пенсіянеры 
гаманілі ў скверы…
У Беларусі адменена рэгуляванне цэн на харчовыя тавары, у тым 

ліку на так званыя “сацыяльныя” – хлеб, малако, мяса, алей.
У гарадскім утульным скверы,
Дзе ў спёку прахалода, цень,
Збіраліся пенсіянеры
На пасядзелкі кожны дзень.
У іх багаж жыццёвы важкі,
І дзеці выраслі даўно,
Дык самы час гуляць у шашкі,
У шахматы і даміно.
Вялі нязмушана размовы
Пра побыт свой, пра існы лад –
Малюнак звыклы і тыповы,
Такіх пенсіянераў шмат.
Хвалілі Бацьку: ён харошы.
Галоўны аргумент такі:
Хоць не купаемся ў раскошы,
Ды ўсё ж пакуль не жабракі.
Найбольш нахвальваў 

дзед Мікіта,
Патрыятычны самы дзед:
– Жыву я, дзякуй Бацьку, сыта,
Зусім не посны мой абед.
Хоць цэны ў нас цяпер да неба
І цягнуць грошы з кашалька,
Ды не датычыць гэта хлеба
І нават мяса, малака.
Недарагі алей таксама…
Яму падтакваў дзед Кузьма:
– Я б не сказаў, што наша крама
Іх прадае амаль дарма.
Яны зусім не па “капейцы”,
Ды толькі шчыра гавару,
Што цэны Бацька “ўзяў у лейцы”,
Каб не ўздымаліся ўгару.
Сябрам надзейным не пярэчыў
І векавечны дзед Лявон:
– Шануе ўлада люд старэчы,
У нас някепскі рацыён.
І не выказваў весялосці,
Чамусь маўчаў стары Кірэй
(Калі маўчыць у хеўры хтосьці,
Дык выглядае ён мудрэй).
Затым – прыроды колер шэры,
І наступілі халады.
Дзяды
Радзей бывалі ў скверы,
Прыходзілі тады-сяды.
Як на дварэ мароз і сцюжа,

Гуляць складана ў даміно,
Але дзядам карцела дужа
Пагаманіць усё адно.
Калі ж у сквер, 

сняжком пакрыты,
Прыйшлі яны ў чарговы раз,
Пагляд быў змрочным у Мікіты,
Настрой яго чамусьці згас.
Сказаў з грымасаю на твары:
– Улада… маць яе іціць…
На ўсе прадукты і тавары
Рашыла цэны адпусціць.
І самі просяцца высновы,
Прынамсі, так здаецца мне: 
У крамах знікне хлеб дзяшовы,
Цана на мяса шугане…
– Ды шугане, няма сумневу!
Ва ўлады сораму няма… –
Глынуўшы “кроплю для сугрэву”,
Яму падтакнуў дзед Кузьма.
Рашыў гаркотай падзяліцца
І векавечны дзед Лявон:
– Кладзіце зубы на паліцы.
Халэмус нам цяпер! Гамон!
А як ужо ішлі дахаты,
Падвёў рахунак, як вянец,
Стары Кірэй, маўчун зацяты,
А гэта значыць, што мудрэц:
– Вы ўсе “наверх” пісаць павінны,
Прасіць ільготу хоць адну:
Няхай хаця б на дамавіны
Не адпускалі там цану.

* * *
Каму пірог, каму – скарынку,
Хто багацей, а хто – бядняк.
Такія выкрутасы рынку,
І не пазбегнуць іх ніяк.
“Хацелі жыць, як еўрапейцы?
Я сам да рынку падштурхну
І зараз “адпускаю лейцы”
На ўсё, тым лікам на цану.
Вы самі выплываць павінны,
А я нічым не памагу”, –
Сказаў нязменны і адзіны.
…Ды эканоміка краіны,
Як і раней, на ланцугу. 

Расійскае казацтва – 
царскі АМАП

(Стэпавыя падонкі)

РЭЗАНАНС

Знаёміцца з тэкстамі Лявона 
Баршчэўскага заўсёды цікава 
і карысна. Вось і апошняя яго 
публікацыя ў “Народнай Волі” ад 
5 лютага гэтага года “Беларускае 
казацтва”: гісторыя фальшу” 
заслугоўвае пільнай увагі не 
толькі паспалітага чытача, але 
і тых, хто хоць у якой ступені 
зацікаўлена стаіць на абароне 
нашай беларускай дзяржаўнасці. 
Аўтар пераканаўча паказаў, адкуль 
узялося “беларускае казацтва”, 
і сутнасць самога казацтва як 
сацыяльна-палітычнай з’явы. 
Хацелася б да ўсяго гэтага дадаць-
нагадаць тое, чаго ў матэрыяле 
Л.Баршчэўскага няма.

У маёй з ім тэлефоннай 
размове я паведаміў, што на тэму 
расійскага казацтва таксама ёсць 
выдатны буйны, шматпланавы 
твор – аўтабіяграфічная аповесць 
“Набліжэнне” класіка беларускай 
літаратуры Змітрака Бядулі 
(Самуіла Яфімавіча Плаўніка; 
1886–1941 гг.). У ёй каларытна 
падаюцца малюнкі жыцця і 
побыту жыхароў беларускага 
мястэчка канца XIX – пачатку ХХ 
стагоддзя напярэдадні Першай 
сусветнай вайны, а таксама 
іх пакутлівы лёс падчас тых 
трагічных падзей. Аўтар аповесці 
выкрывае антыгуманную сутнасць 
распачатай імперыялістычнай 
вайны. Асабліва ў тых абставінах 
пакутуюць мірныя жыхары-
беларусы і яўрэі. І больш за ўсё 
ад расійскага казацтва – гэтага 
царскага АМАПу. Гвалтоўна 
выганяючы жыхароў мястэчка 
ў бежанства і падпальваючы іх 
жыллё і гаспадарчыя пабудовы, 
казацтва рабуе маёмасць месцічаў, 
гвалціць жанчын, чыніць самасуд, 
без расследавання, па п’яных 
нагаворах публічна вешае людзей, 
неабгрунтавана западозраных 
у шпіянажы на карысць 
кайзераўскіх войскаў. І, вядома, 
бесперапынна п’янствуе, балюе 
ў кампаніі мясцовых вылюдкаў 
(такія заўсёды знаходзяцца). У 
Еўропе такіх казакоў называлі 
стэпавымі падонкамі.

“Набліжэнне” мае ў сваім 
змесце і намёк на наспяванне 
рэвалюцыйнай сітуацыі ў 
Расійскай імперыі, на набліжэнне 
самой рэвалюцыі. Хоць аповесць 
стваралася ўжо пасля рэвалюцыі, 
на пачатку 1930-х гадоў, але 

яна яскрава і дакладна перадае 
атмасферу папярэдніх гадоў, 
бо аўтар сам быў сведкам і 
ўдзельнікам (у якасці ахвяры) тых 
падзей.

Упершыню “Набліжэнне” 
было надрукавана ў часопісе 
“Полымя рэвалюцыі” за 1934 
год у нумарах 6–8. У 1934–1935 
гадах фрагменты гэтага твора 
былі змешчаны ў штотыднёвіку 
“ЛіМ”, у адным з літаратурных 
альманахаў і ў польскай газеце 
“Orka”. Больш “Набліжэнне” ніколі 
і нідзе, прынамсі ў Беларусі, не 
друкавалася. Здаецца дзіўным, 
што гэта аповесць не ўключалася 
ў чатырохтомны (1951–1953 гг.) і 
ў пяцітомны (1985–1989 гг.) зборы 
твораў Змітрака Бядулі. Больш за 
тое, яна не згадваецца ў большасці 
энцыклапедый і даведнікаў, 
дзе змешчана інфармацыя пра 
выдатнага пісьменніка. Пра гэты 
твор нашага класіка нават многія 
спецыялісты ў галіне беларускай 
літаратуры нічога не чулі, ну і, 
вядома, не чыталі.

На гэты мой расповед 
Л.Баршчэўскі адказаў: “Дык 
напішыце пра гэта. Праўда, 
я чуў, што такі твор ёсць, але 
я яго не чытаў”. Вось я і пішу. 
Асабіста я аповесць Змітрака 
Бядулі прачытаў. Яна мяне 
вельмі ўразіла сваёй праўдай, 
псіхалагічнай выверанасцю 
характараў яе герояў, высокімі 
мастацкімі якасцямі. А ў апісанні 
навакольнай прыроды так многа 
высокай паэзіі! Такія творы, 
безумоўна, варты ўзнагарод нават 
звыш Нобеля. І надышоў час 
вярнуць “Набліжэнне” чытацкай 
аўдыторыі ці то ў часопісным 
варыянце, ці то асобным 
выданнем. Лепш, канечне, 
апошняе. Тым больш што сёння 
гэта вельмі надзённа і актуальна, 
калі адраджаецца, а ў нас – 
нараджаецца, былы царскі АМАП, 
які апроч такой каштоўнасці, як 
нагайка-бізун, нічога не меў, не 
мае і мець не можа ні ў галаве, ні ў 
сэрцы. Гэта ён выконваў загады – 
“держать и не пущать” у адносінах 
да людзей, якія хацелі жыць па 
законах дэмакратыі і выяўлення 
нацыянальнага духу свайго 
народа.

Яўген ГУЧОК,  
паэт, публіцыст.

Мінск.

Отучение  
от 

еды
Берегитесь ухудшать продукт,  

берегитесь понижать заработную плату  
и обирать публику!

Генри Форд I

«Сокращение издержек» 
стало основным и практически 
единственным методом, кото-
рый реально, а не на бумаге, 
использует наша власть в борьбе 
с кризисом. Правда, «издержки» 
на «вертикаль» и силовиков не 
сократились, а все тяготы «анти-
кризисной программы» легли на 
остальной «народец», который к 
этим категориям не относится.

Именно последний при сни-
жении реальных доходов силь-
нее всего ощутил на себе и скач-
кообразный рост цен на ЖКХ, и 
просто рост прочих цен, и отме-
ну надбавок к пенсиям детям-
инвалидам, и отмену бесплатно-
го питания в школах для детей 
из многодетных семей, и много 
еще прочих прелестей политики 
затягивания поясов. И так наша 
власть увлеклась этим делом, 
что уровень жизни значитель-
ной части населения, которая не 
«вертикаль» и не силовики, стал 
очень быстро приближаться к 
уровню абсолютной нищеты. 
ООН определяет этот уровень 
как два доллара на человека в 
день. Но ООН вывела эту цифру 
в основном на примере бедных 
стран Африки и бедных сло-
ев населения Юго-Восточной 
Азии, где условия жизни совсем 
другие. Но нам, кроме еды и 
майки с шортами, нужно еще и 
за отопление жилищ платить. 
То есть надо накидывать еще 
минимум доллар к ооновской 
цифре. Выходит по 90 долларов 
на человека в месяц. У нас уже 
примерно половина населения 
скатилась к этому уровню или 
ненамного выше, а есть и нема-
ло тех, кто уровень абсолютной 
нищеты уже превзошел, в смыс-
ле опустился ниже него. 

А достижение уровня абсо-
лютной нищеты – это плохой 
знак, который повлечет за собой 
весьма негативные последствия 
для страны. Если одной фразой, 
мы превратимся в Зимбабве, 
только со снегом и морозами. 
Однако стоит рассмотреть этот 
вопрос подробнее.

Из реальных, а не деклари-
руемых действий наших властей 
предержащих следует, что они 
не видят никакой связи между 
спросом и доходами. Иными 
словами, чиновники считают, 
что рынок никак не зависит 
от доходов населения и реали-
зуемого спроса. Производство 
само по себе, а рынок сам по 
себе. Наладим производство, а 

сбыть уж как-нибудь сумеем. 
Это неправильное представле-
ние. Первичным является спрос, 
причем спрос реализуемый, обе-
спеченный реальными доходами, 
а не теоретический. Миллионы 
хотели бы иметь собственную 
яхту экстра-класса, но выпу-
скают их в количестве лишь 
нескольких сотен, таков реализу-
емый спрос.

Кризис возник не потому, 
что производство нефти, к при-
меру, вдруг обвалилось, а ров-
ным счетом наоборот – потому 
что спрос сегодня гораздо ниже 
предложения. Примерно такая 
же картина и по другим пози-
циям. И чем беднее население, 
чем беднее конкретный рынок, 
тем выше риск «кризиса пере-
производства». Хотя, опять же, 
многие считают, что наоборот. 
Дескать, раз у них ничего нет, то 
сколько товара ни предложи, все 
разойдется. Оно-то разойдется, 
но только если отдавать даром.

Спрос – это не только жела-
ние купить, но и возможность. 
Конечно, голодный хочет есть. 
Но сколько ни рекламируй 
известный гамбургер, его не 
купит даже самый голодный, 
если у него нет денег. После 
Великой депрессии «буржуины» 
это поняли и стали делиться с 
народом, понимая, что рост 
доходов стимулирует спрос, а 
рост спроса стимулирует про-
изводство. Правда, один «бур-
жуин» – Генри Форд понял это 
еще задолго до того, что и стало 
главной причиной его успеха, а 
не только конвейер, как думает 
большинство. 

Автомобильный конвейер 
на самом деле изобрел Рэнсом 
Эли Олдс. А Генри Форд изобрел 
концепцию массового доступно-
го автомобиля и одним из пер-
вых конкретизировал понятие 
массового потребителя и начал 
стимулировать его. До этого на 
первом месте было производ-
ство, а потребитель был поня-
тием весьма абстрактным. Форд 
же понял, что рабочий на его 
и других заводах, фермер, клерк 
и есть те самые потребители. 
Поэтому автомобиль должен 
стоить столько, чтобы рабочий 
смог купить его. И рабочий дол-
жен зарабатывать столько, что-
бы стоимость автомобиля была 
ему по карману. Соответственно 
Форд снижал цены на автомо-
били и повышал зарплаты рабо-
чим. Конвейерное же производ-

ство способствовало выпуску 
массового доступного автомоби-
ля и только.

Говорят же обычно только о 
конвейере: дескать, Форд добил-
ся успеха только поэтому. Так 
проявляется технофетишизм, 
когда за одной технической дета-
лью не видят систему. В своей 
книге, кстати, Форд о принци-
пах своего «служения», то есть 
о системе, и даже о зарплате 
рабочих говорит гораздо боль-
ше, чем собственно о конвейе-
ре. Вот для примера пара цитат: 
«Речь идет не о благотворитель-
ности. Приличная заработная 
плата не имеет с ней ничего 
общего. Дурная плата попросту 
признак ненадежности предпри-
ятия, потому что всякое хоро-
шо руководимое предприятие в 
состоянии в избытке доставить 
каждому сотруднику возмож-
ность трудиться и этим самым 
в избытке оплатить его… Ему 
(покупателю) можно угодить 
качеством или ценой. Больше 
всего ему можно угодить высшим 
качеством и низкими ценами; и 
тот, кто сможет дать потре-
бителю лучшее качество по 
низшим ценам, непременно ста-
нет во главе индустрии – без-
различно, какие бы товары он 
ни производил. Это непреложный 
закон. К чему же сидеть и дожи-
даться хороших дел? Уменьшите 
издержки более умелым ведени-
ем дела, уменьшите цены соот-
ветственно покупательной силе. 
Понижение заработной платы 
– самый легкий и в то же время 
самый отвратительный способ 
справиться с трудным положени-
ем, не говоря уже о его бесчеловеч-
ности. В действительности это 
значит свалить неспособность 
администрации на рабочих. 
Высокая заработная плата, к 
счастью, помогает уменьшать 
расходы, так как люди, не имея 
никаких денежных забот, ста-
новятся все исправнее в своей 
работе».

Правда, наша «вертикаль» 
великих организаторов бизнеса 
не читает, «народец» грабит, упо-
вая при этом на некую «дальнюю 
дугу». Однако спрос сегодня 
падает везде. Так что надежды 
на то, что опущенный до состо-
яния полной нищеты «народец» 
навыпускает кучу продукции, 
которую «вертикаль» распродаст 
по «дальней дуге», весьма при-
зрачны. Даже Китаю все слож-
нее пристраивать свои товары на 

сужающихся или замыкающихся 
«в себе» рынках, куда уж нам 
с ним конкурировать со своим 
«сохраненным» на уровне СССР 
производством? Да, рынки сбы-
та нам надо искать. И один я 
даже могу предложить. Новый 
и слабо освоенный нами (к тому 
же и слабо изученный) рынок – 
это рынок Республики Беларусь. 
Правда, это довольно проблем-
ный рынок. Очень бедный ста-
раниями нашей власти и недо-
развитый. Его надо стимулиро-
вать, развивать, а местами даже 
и создавать. Но это те старания, 
которые обязательно окупятся. 
Но пока наша власть свой рынок 
скорее душит, чем развивает.

При этом основополагаю-
щий принцип «тратить мень-
ше, чем зарабатывать» должен 
соблюдаться. Мы не США, печа-
тать доллары не имеем права. 
Но только путем «сокращения 
издержек» выйти из кризиса 
невозможно. Вернее возможно, 
но только так, как в известном 
анекдоте про цыгана, который 
отучал лошадь много есть. И 
совсем было уже отучил, но она 
неожиданно сдохла. 

Впрочем, вкладывать в 
лошадь, не имея телеги, тоже 
неразумно. Чистое стимулиро-
вание спроса без соответству-
ющего развития производства 
похоже на содержание лошади, 
которую никогда не запрягают 
в телегу. Расходы есть, а отда-
чи нет. Такой путь тоже ведет к 
кризису, аналогичному греческо-
му, где рост доходов и, соответ-
ственно, спроса намного опере-
жал рост предложения. В резуль-
тате страна стала жить в долг, 
пользуясь чужими товарами и 
чужими деньгами. Так что и сти-
мулирование спроса не панацея, 
если оно не подкрепляется соот-
ветствующим предложением.

Единственный выход в каче-
ственном, сбалансированном раз-
витии, в частности спроса и пред-
ложения, а не только в «сокра-
щении издержек». Однако разви-
тие невозможно без изменений. 
Власть же боится перемен гораз-
до больше, чем превращения 
страны в заснеженное Зимбабве. 
Дилемма еще та, кого менять: или 
власть, или образ мысли власти. 
Но менять надо, иначе погибнет 
страна. Зимбабве-то не замерзнет, 
а вот нам много что грозит и это 
в том числе.

Юрий ПШЕННиК.

І чаму я тады не слухаў разумных людзей?
ПАКАЯННЕ

Зараз, на апошняй вярсце 
свайго доўгага жыцця, нясцерпны 
душэўны боль прымусіў узяцца 
за пяро, падзяліцца ім з тымі, 
хто мяне, спадзяюся, зразумее. 
Таму і пішу ў “Народную Волю”, 
якой веру і якую люблю. Хачу да 
таго, як пакіну гэты свет, паспець 
павініцца перад землякамі за 
свой грэх, скінуць нарэшце з 
плячэй цяжкі гнёт маўчання, 
адрынуць ліпкае павуцінне 
хлусні, халуйства, страху, якімі 
мы ўсе  аблытаны так, што сціскае 
дух. Можа, сваім пакаяннем хоць 
крыху аблягчу душу.

Не-не, нічога “такога” я не 
зрабіў: не краў, не забіваў, нікому 
не прычыніў, як быццам, шкоды. 
Але ёсць грэх не менш цяжкі за 
“ўзаконеныя” векавой мараллю 
смяротныя грахі. Я ўводзіў у 
зман сваіх землякоў і сяброў 
– хай сабе і міжвольна, сам 
ачмураны атрутнай прапагандай. 
Уводзіў ім у галаву, што чорнае 
– гэтае белае і наадварот. Людзі 
мяне паважалі і таму верылі. Ды 
так, што і дагэтуль многія яшчэ 
вераць у тое, што я плёў тады, бо 
быў шчыра перакананы ў сваёй 
праваце.

Віна мая цяпер праяснела 
не толькі для мяне, хоць далёка 
не ўсе яшчэ ўцямілі, што і чаму 
з намі адбылося і адбываецца. 
Стогнуць, скардзяцца: жыць 
проста немагчыма. Але… 

многія яшчэ гатовы верыць 
салодкім абяцанкам і зману, 
як я сам калісьці. Нас з 
маленства дурманілі казкамі пра 
камуністычны рай наперадзе 
– вось-вось надыдзе, толькі 
дагонім і перагонім Амерыку… 
Народ усё зацягваў і зацягваў 
паясы, але спраўна выходзіў на 
парады з бадзёрымі лозунгамі 
і песнямі кшталту “Живем мы 
весело сегодня, а завтра будет 
веселей». І я хадзіў, і я спяваў: 
мазгі раз’ядала чырвоная 
кароста.

А калі ўсё ж абрынулася 
савецкая, пастаўленая ад самага 
пачатку на гнілым падмурку 
сістэма і мы ўбачылі, над якой 
безданню жылі, далёка не кожны 
задумваўся, дзе збавенне і што 
самае галоўнае залежыць ад 
яго самога. Навошта асабліва 
варушыцца – вунь новая панацэя 
ад разрухі і галечы: палымяны 
аратар-змагар за народнае шчасце 
ля мікрафона ў Вярхоўным Савеце, 
смела выкрывае казнакрадаў, 
карупцыянераў высокага рангу. 
Бэсціць самога Кебіча і нават 
спікера парламента Шушкевіча, 
быццам заўважанага з вядром 
казённых цвікоў для ўласнай 
дачы… Вось хто паставіць усіх на 
месца, выведзе на чыстую ваду, 
пакарае, навядзе парадак. Заводы 
запусціць, дабрабыт узніме. І ўсё 
адным махам…

Як зачараваныя, слухалі 
мы тыя агнявістыя прамовы 
і верылі кожнаму слову: вось 
дае, вось хто будзе сапраўды 
народны прэзідэнт! Вось хто нас 
ашчаслівіць, павядзе да новага 
жыцця!

Тады, такі даверлівы, я 
апантана агітаваў землякоў 
за Лукашэнку: толькі ён варты 
нашага даверу. І эканоміку 
падыме, і ўклады верне, і 
справядлівасць усталюе. За яго, 
за яго галасуйце на выбарах!

Гэткім жа неўтаймаваным 
і сляпым я быў і падчас сумна 
вядомых рэферэндумаў 1995-га і 
1996 гадоў, якія далі фактычна 
неабмежаваную ўладу прэзідэнту, 
звялі амаль нішто грамадзянскія 
правы, перакрылі кісларод нашай 
мове, культуры, нацыянальнай 
свядомасці. Не слухаў я 
тады разумных людзей, якія 
пераконвалі: з пустых абяцанак 
дабра не будзе. Не магу дараваць 
сабе, што не ўмеў сам думаць 
і іншым тлуміў мазгі дурнотай. 
Таму і вінюся перад людзьмі – 
закладнікамі лукашэнкаўскага 
раю – у сваім цяжкім граху перад 
імі прызнаю свой “унёсак” у іх 
ачмурэнне.

Зараз хто не бачыць: жыць 
хаця б больш-менш па-чалавечы 
і не разлічвай. Цэны, плацёжкі 
– ракетай уверх, заробкі, пенсіі 
– уніз, усё інфляцыя з’ядае. 

Штрафы, паборы, прыніжэнне 
чалавечай годнасці. Ну а 
карупцыя як цвіла, так і цвіце 
– усё пышней і пышней. Каму 
такое падабаецца? Ды амаль 
нікому. Але задумацца, чаму, 
з якой прычыны трапілі мы з 
агню ды ў полымя, рахманыя 
беларусы па-ранейшаму не 
надта спяшаюцца. Пэўна, таму, 
што страшна прызнацца хаця б 
сабе: самі вінаваты ў сваёй бядзе, 
за яе, не думаючы пра заўтра, 
многія галасавалі. Вінаватыя 
сваёй пустой надзеяй, што нехта 
прынясе нам шчасце на сподачку. 
Дачакаліся? Але ж і цяпер часта 
трымаемся “мудрасці” наконт 

хаты з краю ці таго, што лепш 
сядзець ціха, каб не ўзяло ліха.

Яно ж, ліха, усё роўна 
прыйшло – праз нашу 
абыякавасць да ўласнага лёсу, 
сваіх нашчадкаў, роднай зямлі, 
праз міжвольнае згодніцтва 
са злом. Мне куды больш 
падабаецца іншае старадаўняе 
выслоўе, якое ўзяў эпіграфам да 
свайго рамана “Чалавек мяняе 
скуру” пісьменнік Бруна Ясенскі. 
Яно гучыць так: “Не бойся 
ворагаў – у горшым выпадку яны 
могуць толькі забіць. Не бойся 
сяброў – у горшым выпадку яны 
могуць толькі здрадзіць. Бойся 
раўнадушных, бо з іх маўклівай 

згоды існуюць на зямлі здрада і 
забойства”.

Ні ў якім разе не заклікаю – 
свят, свят! – да нейкіх рэвалюцый, 
бунтаў і г.д. Заклікаю думаць 
перад тым, як рабіць свой выбар: 
ты ж будучыню сваю выбіраеш. 
Не ўзважыў – наступствы будзе 
цяжка паправіць… Ганіце ад сябе 
раўнадушша!

Шкадую, што позна спазнаў 
усю жыццёвасць гэтай ісціны і не 
ўсім, каму тлуміў галаву калісьці, 
давёў яе сэнс. Даруйце, дарагія 
людзі, я вінаваты перад вамі…

Антон ЛІПНІЦКІ,  
пенсіянер.

Мінск.

АД РЭДАКЦЫІ

Вось ужо гэтыя «Петров, Сидоров, Федоров»!
Амаль адначасна з чытацкім лістом, што 

надрукаваны вышэй, рэдакцыйная пошта 
прынесла яшчэ адзін – амаль аналагічнага зместу. 
У ім – крытыка кіраўніцтва краіны за беды 
нашага сённяшняга жыцця, а таксама меркаванне 
наконт таго, які сэнс бачыцца аўтару ў слове 
“незалежнасць”. “По моему разумению, – піша ён, 
– этот термин приходится понимать как неза-
висимость белорусского руководства от своего 
народа». 

На жаль, далей пералічэння ўсім вядомага 
аўтар не ідзе, нават не задумваецца, адкуль жа 
ўзялося такое, усенародна абранае (па першым 
разе – сапраўды) кіраўніцтва…

І яшчэ: на канверце ёсць назва раёна і вёскі, 
а подпіс такі: “Петров, Сидоров, Федоров”. 
Ананімка… З намёкам на тое, што так думае не 
адзін аўтар. Але чаму ж не паставіць уласнае імя? 
На тое – “слушнае” тлумачэнне: “Я белорус и не 
трус, но я боюсь». Здорава, нічога не скажаш: хай 
усталявання праўды, змен да лепшага дабіваюцца 
іншыя, больш смелыя. А мы ж не дурні і лепш 
памаўчым – чаго вытыркацца? Яшчэ дубінкай па 
галаве…

Ці можна з такой логікай выбрацца з 
безнадзейнасці? Цікава, што думаюць на гэты 
конт “Петровы, Сидоровы, Федоровы» і ўсе нашы 
чытачы?

Грамадства  
згоду не дасць!

ДУМКІ ЎСЛЫХ

Быў адзін, а стала тры

Не паспелі беларусы 
абмеркаваць нечаканую, але 
правільную заўвагу дэпутата 
Уладзіміра Шыцько, што калі ў 
Беларусі і пачынаць павышаць 
пенсіённы ўзрост, дык спачатку 
дзяржслужачым і сілавікам, як 
выступіў памочнік Аляксандра 
Лукашэнкі Аляксандр Якабсон. 
І ўжо ні слова пра чыноўнікаў 
і міліцыянераў. Затое мы зноў 
пачулі, што сітуацыя ў краіне 
такая, што трэба альбо заробкі 
памяншаць, альбо на пенсію ісці 
пазней. «Гэта не будзе адначасова 
– 60 і 65 гадоў. Будзе этапнасць. 
Але грамадства павінна даць 
згоду. Аб’ектыўна глеба для гэтага 
саспела», – заявіў Якабсон.

Сапраўды, спадар Якабсон: 
дзякуючы кіраўніцтву сённяшніх 
чыноўнікаў, Беларусь апынулася 
ў надзвычай складаным 
становішчы. Заводы практычна 

стаяць, работы нідзе няма. Дык 
давайце, паказвайце прыклад, 
спадары “кіраўнікі”: адмаўляйцеся 
ад пенсіі ў 55 і 60 гадоў і 
працуйце, выпраўляйце сітуацыю. 
А армія, міліцыя – навошта 
іх столькі? За кошт чаго іх усіх 
карміць, а потым плаціць пенсію 
з 45 гадоў?! Ды і пенсію не 2,7 
мільёна, як звычайным беларусам, 
а 5–8 мільёнаў. Гэта ж відавочнае 
марнатраўства!

І чым хачу з вамі пагадзіцца, 
спадар Якабсон, дык гэта ў 
тым, што “грамадства павінна 
даць згоду” на ўсе гэтыя вашыя 
прыдумкі. І ўпэўнена, што калі 
вы сапраўды пацікавіцеся 
меркаваннем народа, то ён 
падтрымае прапанову дэпутата 
Шыцько, а не вашу, спадар 
Якабсон.

І.ХМЯЛЕЎСКАЯ.
Мінская вобласць.

У працяг міліцэйскай тэмы 
хачу выказаць свае назіранні.

У савецкія часы мы ніколі 
не бачылі, каб міліцыянеры па 
Мінску хадзілі групамі. Ну, хіба 
толькі каля Школы міліцыі ці 
падчас нейкіх мерапрыемстваў. У 
любым выпадку гэта была нейкая 
цалкам зразумелая сітуацыя. 

А вось зараз яны па адным 
не ходзяць, толькі групамі. 

Чаму? Няўжо ў нашым горадзе  
такая цяжкая крымінагенная 
абстаноўка, што міліцыянерам 
небяспечна па адным з’яўляцца 
на вуліцах горада? Ці, можа, іх 
ужо так шмат стала, што про-
ста заняць няма чым, і там, дзе 
раней быў адзін патрульны, зараз 
– тры?..

Мікалай ШАРАВАР.
Мінск.

За пасылкі з-за мяжы 
будзем плаціць?

Чула, што ўлады ўсё ж такі ўвялі пошліны на 
міжнародныя паштовыя пасылкі. Ці праўда гэта?

Г.КОВАЛЬ, Гомель.

ВАС ЦІКАВІЦЬ…

С а п р аўд ы ,  у к а з а м 
А.Лукашэнкі №40 ад 11 лютага 
ў Беларусі рэзка абмежаваны 
бяспошлінны ўвоз міжнародных 
пасылак.

Не трэба будзе нічога плаціць, 
калі вы атрымліваеце з-за мяжы 
пасылку, мытны кошт тавараў 
у якой не перавышае суму, 
эквівалентную 22 еўра, і агульная 
вага ў сукупнасці не перавышае 10 
кілаграмаў. Раней было 200 еўра і 
31 кілаграм. Розніца адчувальная.

Акрамя таго, унесены змены 
ў парадак перамяшчэння тавараў 
для асабістага карыстання праз 
аўтадарожныя і чыгуначныя 

пункты пропуску. «Дзейсная 
норма – 1500 еўра і 50 кілаграмаў 
бяспошліннага ўвозу – застаецца 
дзейнічаць. Але калі грамадзя-
не будуць перасякаць мяжу час-
цей, чым раз на тры месяцы, то 
тавары ў перавышэнні 300 еўра 
не будуць прызнавацца мытнымі 
органамі таварамі для асабістага 
карыстання. Яны будуць пад-
лягаць мытнаму афармленню 
ў агульным парадку з выплатай 
мытных плацяжоў», – заявіў 
намеснік старшыні Дзяржаўнага 
мытнага камітэта Уладзімір 
Арлоўскі.

Ігар ЗАЛЕСКІ.

У модзе 
«Made  

in Poland»
Больш за палову палякаў, 

купляючы штосьці ў iнтэрнэце, 
звяртаюць увагу не толькi 
на цану тавару, але таксама 
на яго паходжанне, – пiша 
«Rzeczpospolita».

Пра што гэта сведчыць? 
Найперш пра тое, што польскi 
рынак становiцца спелым, а 
вытворцы вераць, што варта 
iнвеставаць у якасць прадуктаў 
i рэпутацыю брэнду, згадваць 
пра тое, што тавар выраблены 
ў Польшчы. Большасць 
карыстальнiкаў iнтэрнэту аддае 
перавагу польскiм маркам. Не 
трэба ўжо даваць англійскую 
назву фiрме, каб дабiцца поспеху. 
Дастаткова даць адрас вырабу: 
“Made in Poland”.

I гэта вынiк дзейнасці ў 
складзе Еўрапейскага Саюза, 
якi патрабаваў i патрабуе 
працаваць якасна, вырабляць 
канкурэнтаздольную прадукцыю.

Спажыўцы гатовы заплацiць 
за польскi прадукт больш, чым 
за замежны. Партал Ceneo.pl 
правёў адпаведныя апытаннi. Яны 
паказваюць, што калi замежны 
прадукт каштуе 100 злотых, то 
звыш адной трэці клiентаў гатовы 
заплацiць 110 за такi ж польскi, 
а 33% – нават 130 злотых. Вось 
што значыць выпускаць якасныя 
тавары!

Спажыўцы асаблiва ахвотна 
купляюць польскiя прадукты 
харчавання, хаця часта iм здаецца, 
што польскай з’яўляецца фiрма, 
у якой даўно ўжо замежныя 
ўладальнiкi, напрыклад, фабрыка 
шакаладу E.Wedel. Акрамя 
харчавання, палякi часта 
купляюць вырабленыя ў Польшчы 
сумкі, вопратку, абутак i мэблю. 
Замежныя гандлёвыя сеткi 
заўважылi гэтую тэндэнцыю, i 
ў сваiх крамах падкрэслiваюць, 
колькi прадуктаў маюць польскае 
паходжанне.

«Прайшоў ужо час, калi 
польскiя брэнды былi горшыя, 
чым замежныя. Тым не менш ёсць 
патрэба зрабiць усё магчымае, каб 
Польшча стварыла сваю глабаль-
ную марку, якая была б вядомая 
на ўсiм свеце», – адзначае дырэк-
тар партала Ceneo.pl Марцiн 
Лахайчык.

Иоанн Павел II близко 
дружил 

 с замужней женщиной

«Наконец, брат...»

МИРОВОЕ СОБЫТИЕ

Откровенным разговором 
между братьями назвал встречу 
в Гаване с Патриархом Кириллом 
Папа Римский Франциск. Она 
началась с объятия и слов Папы: 
«Наконец, брат». Речь шла о 
ситуации в мире, о войнах, кото-
рые сейчас грозят стать уже 
не только «отрывочными», но 
«охватить все». Кроме того, пред-
стоятели обсудили ситуацию в 
православии и предстоящий 
Всеправославный Собор.

Франциск подчеркнул, что 
во время беседы с Кириллом 

ощущал огромную внутреннюю 
радость. «Он говорил свободно, 
и я говорил свободно», – отме-
тил Папа.

Как сообщил Франциск, по 
итогам встречи была намечена 
«программа возможной совмест-
ной деятельности». По его мне-
нию, единения христиан можно 
достичь только посредством 
совместного движения вперед. 
«Однажды я сказал: если пытаться 
прийти к единению через исследо-
вания, через теологию, то придет 
Господь, а мы все еще будем дис-

кутировать. Нет, единство созда-
ют, двигаясь вперед, так, чтобы, 
когда Господь придет, он хотя бы 
встретил нас идущими вместе», – 
сказал Папа Римский.

«Было теплое общение. 
Они взяли друг друга за руки. 
Держали друг друга. Смотрели 
друг другу в глаза. Думаю, что 
это очень важно, потому что в 
противном случае они бы про-
сто сели на свои места и начали 
бы какие-то официальные речи. 
Но было видно, что им важен 
сам факт этого общения, этой 

встречи», – считает руководи-
тель пресс-службы Патриарха 
Московского и всея Руси 
Александр Волков.

Патриарх Московский и всея 
Руси Кирилл и Папа Римский 
Франциск завершили перегово-
ры подписанием заключитель-
ного документа. Полный текст 
совместного заявления опубли-
кован на официальном сайте 
Русской православной церкви.

В исторической декларации 
– общий взгляд и на пробле-
мы мирские: призыв к миру на 

Ближнем Востоке, в Украине. И 
церковные – те, что веками раз-
деляли православие и католиче-
ство. Причем в вопросах самых 
болезненных Папа Римский 
принимает сторону Москвы. 
Например, отказываясь от униат-
ства – подчинения православных 
общин Ватикану. И общей нитью 
по страницам проходит мысль о 
том, что христиане должны быть 
вместе. Пусть это и не едине-
ние, но сближение разделенных 
сегодня церквей теперь, пожа-
луй, свершившийся факт.

Би-Би-Си ознакомилось с лич-
ной перепиской Папы Римского 
Иоанна Павла II, из которой 
следует, что он мог состоять в 
близких отношениях с замуж-
ней женщиной. Письма скончав-
шегося в 2005 году понтифика к 
Анне-Терезе Тыменецкой долгие 
годы хранились в Национальной 
библиотеке Польши. До настоя-
щего времени их не показывали 
никому.

Дружба кардинала Кароля 
Войтылы c Тыменецкой, амери-
канским философом польского 
происхождения, началась еще в 
1973 году – то есть за несколько 
лет до того, как он стал Папой 
Римским.

При этом нет никаких указа-
ний на то, что он мог нарушить 
обет безбрачия.

Первое письмо написала 

Тыменецкая. Она хотела обсудить 
со священнослужителем напи-
санную им книгу. Первоначально 
переписка носила подчеркнуто 
деловой характер, однако впо-
следствии ее тон становился все 
более и более дружеским.

Уже в 1974 году Войтыла 
в переписке признался, что 
перечитывает старые письма 
Тыменецкой, которые кажутся 
ему «очень глубокими и очень 
личными». В архиве также есть 
фотографии Войтылы с его амери-
канской подругой.

Снимки сделаны в Польше и 
Ватикане. Войтыла и Тыменецкая 
несколько раз встречались, гуляли 
и катались на лыжах.

Кароль Войтыла стал Папой 
Римским Иоанном Павлом II в 
1978 году и оставался понтификом 
до самой своей смерти в 2005 году. 

ТРЕНД ДНЯ

Без своего авто

Молодые люди по всему 
миру все чаще отказываются от 
собственных машин: теперь они 
планируют свои поездки с помо-
щью смартфона. Чем обернется 
это для автоиндустрии?

«Для автомобильной инду-
стрии новые концепции мобиль-
ности – это революция, подкрав-
шаяся незаметно», – отмечает 
Штефан братцель, автоэксперт 
из Высшей школы Бергиш-
Гладбаха в беседе с DW. По его 
словам, сегодня многие относят-
ся к личным авто совсем ина-
че, чем раньше. “Во главе этого 
тренда – люди, которые вырос-

ли с интернетом. Они – главная 
целевая группа каршеринга, но 
и без того они уже давно плани-
руют свои поездки с помощью 
смартфона”, – подчеркивает экс-
перт.

Братцель считает, что эта 
тенденция резко возрастет в бли-
жайшие годы. С ним согласен и 
Петер Фус, партнер в консалтин-
говой компании Ernst & Young.

Сегодня клиенту больше 
не нужна собственная машина 
– он просто хочет по-умному 
добраться из точки А в точку 
Б. Спланировать маршрут он 
может с помощью мобильных 

приложений на своем смарт-
фоне. Они мгновенно находят 
самые быстрые или выгодные 
альтернативы: от общественно-
го транспорта, междугородних 
автобусов и электричек до элек-
тровелосипедов и поиска попут-
чиков на частном автомобиле в 
режиме онлайн.

Так, Moovel, дочерняя ком-
пания концерна Daimler, предо-
ставляет услуги по прокладыва-
нию маршрутов на разных видах 
транспорта, соревнуясь в этом с 
берлинским стартапом Waymate 
и гамбургским Comove. 

В этом свете имидж авто-
мобиля как статусного сим-
вола постепенно меркнет. 
“Автомобильная индустрия в 
курсе ситуации и уже сама явля-
ется действующим лицом нового 
рынка мобильности. Платформы 
каршеринга, запущенные авто-
концернами, – хорошие тому 
примеры”, – комментирует 
Штефан Братцель.

Кроме Daimler над предло-

жениями такого рода работа-
ют также BMW и Volkswagen. 
Оборот в этой нише пока еще 
сравнительно низок.

Зато впечатляют ожидае-
мые темпы роста этой отрасли. 
Немецкое издание Frankfurter 
Allgemeine Zeitung ссылается на 
исследование консалтинговой 
компании Roland Berger, соглас-
но которому рынок таких услуг, 
как кар- и велошеринг, онлайн-
службы поиска попуток и такси, 
аренда парковок через интернет 
ежегодно будет расти на 35 про-
центов. К 2020 году его оборот 
может достичь 15 миллиардов 
евро.

Готовность многих отказать-
ся от личного авто подтверж-
дает и актуальное исследова-
ние Федерального объединения 
информационных, телекомму-
никационных и компьютерных 
технологий Bitkom. За последние 
полтора года количество пользо-
вателей каршеринга в Германии 
удвоилось, превысив четыре 

миллиона. При этом, по данным 
Федерального статистическо-
го ведомства, количество глав 
семейств в возрасте до 25 лет, 
владеющих собственным авто, 
уменьшилось с 64 процентов в 
2005-м до 56 в 2011 году.

Еще один вызов для автокон-
цернов – тот факт, что стано-
вятся доступны все новые услу-
ги через интернет. “Контакт с 
конечным потребителем играет 
ключевую роль – в том числе 
и в новых концепциях мобиль-
ности”, – утверждает Штефан 
Братцель. А значит, если такие 
интернет-гиганты, как Google, 
Facebook или Apple, начнут пред-
лагать свои услуги в секторе 
мобильности, они станут серьез-
ными игроками на этом рынке 
будущего, убежден эксперт. “Это 
было бы реальной угрозой авто-
производителям”, – констатирует 
Штефан Братцель.

Подготовил к печати 
Алесь ДРАБЧУК.

КИНО

«Выживший» 
лучше всех
Драма «Выживший» 

Алехандро Гонсалеса Иньярриту 
была признана лучшим фильмом 
на церемонии вручения премии 
Британской академии кино и теле-
видения (BAFTA), которая прохо-
дит в Лондоне.

Картина повествует об испы-
таниях, выпавших на долю аме-
риканского охотника на пушных 
зверей Хью Гласса. События про-
исходят в XIX веке.

В борьбе за главную награ-
ду фильм обошел историче-
скую драму Стивена Спилберга 
“Шпионский мост”, картину Тодда 
Хейнса о любви двух женщин 
“Кэрол”, “В центре внимания” 
Томаса Маккарти – о журналист-

ском расследовании случаев педо-
филии в католической церкви в 
Бостоне, а также “Игру на пони-
жение” Адама Маккея, посвящен-
ную событиям ипотечного кризи-
са 2007–2008 годов.

“Выживший” был номиниро-
ван на восемь наград и в ито-
ге выиграл пять. Иньярриту был 
признан лучшим режиссером, 
а снявшийся в главной роли 
Леонардо Ди Каприо получил 
награду как лучший актер.

У Варшаве 
пачаўся 

фестываль  
«Песнi 

жальбы».  
Яго арганiзуе 
Цэнтр думкi 
Яна Паўла II

Дырэктар цэнтра Норберт 
Шчэпаньскi гаворыць, што гэта 
iмпрэза, якая ўздымае складаныя 
праблемы i задае сур’ёзныя 
пытаннi. Для гэтага будуць 
выкарыстоўвацца самыя розныя 
формы: спектаклi, канцэрты, 
перформансы i нават кулiнарныя 
сустрэчы. 

Арганiзатары хочуць, каб 
фестываль прымушаў задумацца 
над сур’ёзнымi тэмамi: смерцю, 
цярпеннем, сэнсам жыцця.. 

– Гэта час, калi мы можам 
сабе дазволiць выйсцi з акопаў 
i намагацца знайсцi пункты 
судакранання, тое, што нас 
аб’ядноўвае. Гэта будзе фестываль 
дыялогу. 

Фестываль будзе працаваць да 
20 сакавiка. 

СЛЫШАЛИ?

Тунис возвел 
 200-километровую  

стену на границе с Ливией  
на деньги Германии и США

О ГЛАВНОМ

Кто скажет 
«стоп» 

Путину?
На определенном этапе сирийского кризиса многих вол-

новал вопрос: кто остановит Асада? Ни от Запада, ни от 
Востока, ни от кого-нибудь еще не было слышно ни звука… 

Распоясавшийся дамасский диктатор творил что хотел, и 
в результате войны (которую он начал, чтобы подавить вос-
стание против деспотического режима), погубил свою страну 
и народ…

В конце прошлого лета за дело взялась защитница Асада 
– Россия. Под предлогом борьбы с ИГИЛ она обеспечила себе 
военное присутствие в Сирии, но в сущности взяла на прицел 
оппозиционные группы, выступающие против сирийского 
режима. Под российскими бомбежками гибли не только бой-
цы, но и гражданское население. Женщины и дети покидали 
свои лежащие в руинах дома, искали место, где они могли бы 
найти спасение…

На фоне этой драмы возникает новый вопрос: а кто ска-
жет «стоп» Путину? И опять не слышно ни звука. 

До каких пор?
Таким образом, Москва продолжает упрямо гнуть свою 

линию в Сирии. Неужели действительно нет никого, кто мог 
бы остановить Путина? 

Откровенно говоря, почти нет… США, которые больше 
остальных могут заставить себя слушать, ограничиваются 
одним-двумя ничего не значащими выступлениями, при-
зывами и не используют никаких инструментов давления, 
способных образумить Россию. Понятно, что Вашингтон не 
хочет вступать в ближний бой с Кремлем в период президент-
ской гонки…

Что касается остальных «сил»… Ждать какой-либо 
энергичной инициативы от ООН и тем более от Совета 
Безопасности бессмысленно. ЕС больше озабочен проблемой 
мигрантов и не обладает сдерживающим влиянием на Путина. 
Только Германия – судя по договоренности Давутоглу и 
Меркель – намерена задействовать НАТО. Арабский мир не 
способен остановить Путина. Наконец, Турция тоже мало что 
может сделать в условиях напряженности, возникшей из-за 
самолетного кризиса с Россией. 

И возникает следующий вопрос: как долго Путин будет 
сохранять такую позицию? Честно говоря, и на него нет обна-
деживающего ответа.

Сами КОЭН.

SoS!

Осторожно,  
поддельные лекарства!

По данным Всемирной организации 
здравоохранения, ежегодно от 100 тысяч 
до миллиона человек становятся жертвами 
поддельных лекарств. Для борьбы с фаль-
сификацией медикаментов и сходными 
преступлениями по инициативе Совета 
Европы создана Международная кон-
венция “Медикрим”, вступившая в силу  
1 января 2016 года.

Применение контрафактных лекар-
ственных средств несет с собой большой 
риск для здоровья, а порой – и для жизни 
человека. Лжемедикаменты могут содер-

жать активные ингредиенты в большей 
или меньшей дозировке или токсичные 
вещества. Эксперты ВОЗ считают, что из 
более чем миллиона ежегодных смертель-
ных исходов от малярии 200 тысяч можно 
было бы избежать при применении каче-
ственных лекарственных препаратов.

Торговля поддельными лекарствами 
позволяет очень быстро заработать много 
денег, особо не рискуя быть серьезно нака-
занным. Она приносит в 10–25 раз больше 
доходов, чем фальшивомонетничество, и в 
20 раз больше, чем наркоторговля. 

ВЕРСИЯ

Янукович возглавил  
рейтинг главных  

коррупционеров мира
Бывший президент Украины Виктор 

Янукович, бежавший из страны после 
событий на Евромайдане, стал самым 
крупным коррупционером мира по версии 
центра антикоррупционных исследований 
и инициатив Transparency International. 

В ходе опроса, проведенного орга-
низацией, за Януковича прого-

лосовали 13.210 человек. 
На втором месте в 

рейтинге оказа-
лась бразильская 

нефтегазовая ком-

пания Petrobras, на третьем – бывший пре-
зидент Панамы Рикардо Мартинелли. 

Также в список коррупционеров попа-
ли бывший президент Туниса Зин эль-
Абидин Бен Али,  сенатор Доминиканской 
Республики Феликс Баутиста, 
Международная федерация футбола, а так-
же Фонд имени Ахмата Кадырова. 

 Виктор Янукович возглавил Украину 
в 2010 году и бежал из страны в феврале 
2014 года на фоне массовых акций проте-
ста в центре Киева, получивших название 
Евромайдан. После этого Янукович стал в 

Украине фигурантом ряда уголовных дел, в 
том числе об умышленном массовом убий-
стве, в рамках которого он был объявлен в 
международный розыск. 

Кроме того, Генпрокуратура Украины 
открыла против Януковича уголовное дело 
о незаконном присвоении госимущества. 
Бывшего президента и его предполагаемых 
подельников подозревают в попытке завла-
деть зданиями комплекса отдыха «Пуща 
Водица» урочища Межигорье и земельным 
участком более 100 га, на котором они рас-
положены.

18-гадовы  
польскi 

мiльянер
Матэвуш Мах выпадкова 

стварыў камунiкатар для глухiх, 
якiм карыстаюцца ва ўсiм свеце. 

Ён думаў стварыць 
камунiкатар для аматараў музыкi 
xiп-хоп, а выпадкова атрымала-
ся iдэальнае прыстасаванне для 
глухiх, якiм зацiкавiлiся сусвет-
ныя СМI.

Цяпер Матэвуш Мах знайшоў 
iнвестара, набiрае супрацоўнiкаў 
i наладзiў супрацоўнiцтва з ААН. 
Яму 18 гадоў, у гэтым годзе хлоп-
ца чакае ў школе выпускны экза-
мен.

Марай юнака з мястэчка 
Ленборк  з’яўляецца не адзiн, а 
звыш дзесяцi мiльёнаў злотых 
заробку.

Прыстасаванне, якое ён 
стварыў, дазваляе адпраўляць 
простыя графiчныя навiны. 
Аказалася, што яно дасканала 
спраўляецца пры размове памiж 
глухiмi. Прыладай ужо карыста-
юцца тысячы людзей у ЗША i 
Японii. Матэвуша Маха запраша-
юць на канферэнцыi iнвестараў i 
навукоўцаў па ўсiм свеце.

 Сообщается, что стена воз-
водится в связи с угрозой про-
никновения на территорию 
Туниса исламистов, в том чис-
ле боевиков террористической 
организации «Исламское госу-
дарство». Второй этап будет 
включать установку специально-
го электронного оборудования 
для охраны границы. Проект 
реализуется при финансовой 
поддержке со стороны Германии 
и США.

Решение о возведении укре-
плений на восточной границе 
Туниса было принято после 
того, как в минувшем 2015 году 
в стране произошло два круп-
ных теракта. В марте боеви-
ки захватили Национальный 
музей Бардо в столице страны, 
убив 21 туриста. Еще 38 ино-
странных граждан были убиты 
во время теракта в одном из 
отелей близ города Сус в конце 
июня.



19 ËÞÒÀÃÀ 2013 ã.
http://www.nv-online.info

– Вы дважды становились 
победителем интернет-олимпи-
ады по оригами. Получается, 
самый топовый мастер в этом 
деле?   

– Скажем так – я универса-
лен. На пятой международной 
Олимпиаде за месяц нужно было 
выполнить 12 работ различной 
сложности в таких областях орига-
ми, как классика, мозаика, модуль-
ное оригами, а также придумать 
свою авторскую работу. Из 164 
участников из более 50 стран со 
всеми заданиями справились 34 
человека.

В моей олимпийской копил-
ке три золотые, три серебряные и 
одна бронзовая медали. Мой друг 
Н.Куприянов, преподаватель изо-
бразительного искусства из Уфы, 
поздравил меня такими словами: 
«Был бы очень удивлен, если бы 
победил кто-то другой. Создавать 
настоящее искусство в таком 
режиме – это подвиг». Вот и суди-
те… (Смеется.)

Вообще, по оригами проходит 
много различных международ-
ных конкурсов. Олимпиада – это 
не рядовое состязание, а вершина 
для любителей этого искусства. 
Есть международные организации, 
которые помогают в проведении 
турниров, но, как правило, такие 
мероприятия носят некоммерче-
ский характер. 

– Всего на пятую по счету 
Олимпиаду свои работы при-
слали 164 участника, ваши были 
признаны лучшими.

– С каждым годом участни-
ков становится все больше. В 2011 
году я одержал победу среди 90 

человек. 
– есть мнение, что оригами 

– это всего лишь детское увлече-
ние…

– Это мнение бытует, потому 
что в Беларуси искусство оригами 
существует на уровне факультати-
ва в школе. Многие люди просто 
не представляют, какая красота 
и многообразие кроются в листе 
бумаги и как бурно сейчас разви-
вается оригами в мире! Последние 
10–15 лет оригами переживает 
свой золотой век. Пока не появят-
ся педагоги, знающие, что такое 
современное оригами, изменить 
это мнение в Беларуси –  мало 
шансов.  

– Сделать оригами может 
каждый человек?

– Все зависит от сложности 
работы. Что-то самое простое 
можно сделать без особых навы-
ков. Я недавно проводил мастер-
класс в Обществе инвалидов, 
показал, как складывать класси-
ческие модели. Люди справляются, 
главное – желание.

– Часто проводите такие уро-
ки?

– Нет. У меня в планах соз-
дание собственной студии. Я не 
хотел бы давать мастер-классы в 
классическом понимании, то есть 
проводить занятия для новичков. 

Думаю над арт-клубом, куда 
будут приходить люди, которые 
уже  складывают и ищут соб-
ственное направление в искусстве. 
Начинающие  смогут набираться 
опыта, задавать вопросы, получать 
информацию.

Оригами – искусство, которое 
требует индивидуальной подготов-

ки. Человек должен почувствовать 
модель,  найти собственный стиль 
и… услышать музыку. Искусство 
оригами очень похоже на музыку. 
Те же законы: несколько правил 
симметрии, то есть ноты, и беско-
нечность того, что можно сделать 
из листа бумаги. На что, как гово-
рится, способна фантазия челове-
ка. Я бы хотел помогать научиться 
не столько технике, сколько худо-
жественной, артистичной стороне 
искусства оригами. 

– Свои работы вы продаете, 
дарите?

– В основном раздаю друзьям, 
знакомым, коллегам по работе. 
Нередко мои работы приглашают 
на выставки. Большинство орига-
ми создается уже адресно.

– Выставки посещает много 
людей?

– На момент первых 
приглашений я еще не пони-
мал, что с помощью выста-
вок можно популяризиро-
вать оригами в Беларуси. 
Сначала ко мне обратились 
из Полоцкого краеведческо-
го музея. Около двух месяцев 
экспозиция находилась там, 
а затем переехала в историче-
ский музей в Новополоцк. Оттуда 
выставка отправилась в Витебск. 

Позже меня пригласили сде-
лать выставку в Музей истории 
Великой Отечественной войны в 
Минске – это был мой звездный 
час! (Смеется.) Там я представил 
около 400 моделей. Выставки тако-
го масштаба – редкость, не только 
в Беларуси, но и во всем мире.

По словам работников музея, 
такой посещаемости у них давно 

не было. За два месяца на экс-
позиции побывало более 5 тысяч 
человек. И это при том, что было 
очень мало рекламы – информа-
ция передавалась через «сарафан-
ное радио». 

– а как вы сами начали зани-
маться оригами?

– В 2009 году я попал в боль-
ницу. В палате было скучно, и 
почему-то я вспомнил про это 
занятие – как это мне пришло в 
голову, я и сам не понимаю, види-
мо, так было угодно небесам. 
Увлекся так, что дважды стал чем-
пионом (смеется).

– Дмитрий, а кем вы рабо-
таете? 

– По образованию я физик-
оптик. Занимаюсь наладкой спек-
трометрических приборов. Моя 
профессия помогает мне и в ори-
гами, где важна точность. Модели 
ведь делаются по законам гео-
метрии. Поэтому мне было легко 
освоить правила.

– а супруга ваша также увле-
кается оригами?

– Хватит того, что сам «манья-
чу» (смеется). Она меня вдохнов-
ляет и критикует, а я ее развлекаю 
и благодарю.

– Коллеги на работе как к 
вашему увлечению относятся?

– Прекрасно. Свои должност-
ные обязанности я выполняю, поэ-
тому проблем на работе нет. Для 
участия в Олимпиаде, например, 
я брал отпуск. Руководство при 
необходимости идет навстречу.  

– Сейчас над чем работаете?
– Планов и задумок хватает. 

Есть интересные предложения, 
касающиеся дизайна, тестирую 
новые модели, собираюсь органи-
зовать выставку. Давно хочу сде-
лать из листа бумаги модель скуль-
птуры «Непокоренный человек», 
которая стоит в Хатыни. Только 
сейчас технически созрел для этой 
работы.

Роман ВАСЮКОВиЧ.
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ДУХОЎНЫ СКАРБ

пытанняў 
і адказаў  

з гісторыі 
Беларусі150

(Працяг. Пачатак у №№3–12.)

л Ю С Т Э р К а

НАУКА И ЖИЗНЬ СПЕЦИАЛЬНЫЙ РЕПОРТАЖ

29. Чым вызначыліся беларусы  
ў бітве пад Дуброўнай? 

У пераможнай бітве галоўных сілаў Вялікага 
Княства Літоўскага ды Польскага Каралеўства 
з Тэўтонскім ордэнам 15 ліпеня 1410 года пад 
Грунвальдам, або пад Дуброўнаю (так называюць 
гэтую бітву беларускія летапісцы), – найбуйнейшай 
бітве сярэднявечча, якая вызначыла лёс не аднаго 
еўрапейскага народа, бальшыню войска Вітаўта 
Вялікага складалі беларусы.

Паводле тагачаснага храніста Длугаша, на 
пабаявішчы адважна змагаліся беларускія харугвы: 
Віленская, Гарадзенская, Медніцкая, Смаленская, 
Полацкая, Віцебская, Новагародская, Пінская, 
Берасцейская, Дарагічынская, Ваўкавыская, 
Старадубская, Мельніцкая. Вядома ж, сярод іх 
былі і не названыя краністам харугвы – Менская, 
Слуцкая, Аршанская, Амсціслаўская, Бранская, 
Слонімская, Клецкая ды іншыя.

Калі да апошняга часу афіцыйнай 
гістарыяграфіяй лічылася, што адыход харугваў 
Вялікага Княства з пабаявішча па якой гадзіне 
сечы быў панічнымі ўцёкамі, дык даследаванні 
новых дакументаў пераконваюць, што гэта быў 
запланаваны тактычны ход Вітаўта, неабходны 
для размыкання баявых парадкаў цяжкаўзброеных 
рыцараў ды расцярушвання іх па шырокай 
мясцовасці. Асноўныя сілы ордэна з левага флан-
га адразу памкнуліся за «ўцекачамі» і ўвязлі 
каля абозаў арміі Вялікага Княства. Тым часам 
на Вітаўтавым крыле да ўступлення палякаў у 
бітву нямецкіх рыцараў мужна стрымлівалі і амаль 
цалкам палеглі ў лютай сечы беларускія харуг-
вы колішняй Смаленскай зямлі – Аршанская, 
Амсціслаўская і Смаленская (якія ў расійскай 
гістарычнай літаратуры называюць «русскими смо-
ленскими полками»).

Дзякуючы гэтаму ордэнскае войска неўзабаве 
было абкружана і ў двух вялізных «катлах» ушчэнт 
разгромлена альянтамі. Гэтак вырашальнае значэн-
не для гістарычнай перамогі пад Дуброўнай мелі 
адмысловы манеўр, бліскуча праведзены вялікім 

князем Вітаўтам, і мужнасць нашых продкаў. Цана 
ж гэтае перамогі была надта вялікая: не менш 
як палова ваяроў, прыведзеных пад Дуброўну 
Вітаўтам, палегла на пабаявішчы.

Вінцусь ГАСЕВІЧ.

30. Калі ў Беларусі пасяліліся яўрэі?

31. Які ўдзел бралі беларусы  
ў гусіцкіх войнах? 

У альянтаў быў шанц канчаткова дабіць Тэўтонскі 
ордэн. Калі б яны не спынілі пагоні, то маглі б, 
карыстаючыся панікай і разгубленасцю, захапіць 
ордэнскую сталіцу Мальборк. Але зашмат сілы было 
аддадзена бітве. Адбыўшы набажэнства і наладзіўшы 
баляванне ў гонар перамогі, Ягайла не спяшаўся. Не 
спяшаўся і наш гаспадар, бо поўнае знішчэнне ордэна 
не адпавядала ягоным стратэгічным планам. Гэта 
істотна змяніла б расстаноўку сілаў у рэгіёне і пазбавіла 
б Вітаўта хаўрусніка ў саперніцтве з Ягайлам.

Тым часам, трохі акрыяўшы і сабраўшыся, 
тэўтонцы паспелі падрыхтавацца да абароны, і 
двухмесячная аблога Мальборка скончылася 
безвынікова.

Яўрэі ўпершыню з’явіліся ў нашым краі яшчэ 
за князем Усяславам. Пазней, у ХІV стагоддзі, калі 
ў Заходняй Еўропе (Нямеччыне, Іспаніі ды інш.) 
пачаўся масавы пераслед яўрэяў, яны знаходзілі 
прытулак у Вялікім Княстве Літоўскім – краіне, 
дзе даволі талерантна ставіліся да людзей рознай 
веры. Іх першыя супольні ўзніклі тут напрыканцы 
XIV стагоддзя ў Берасці і Горадні.

З другой паловы ХVІ стагоддзя, пасля 
інтэнсіўнай міграцыі з Нямеччыны і Польшчы, 
яўрэі пачалі займаць прыкметнае месца ў этнічнай 
структуры насельніцтва Беларусі.

Пасля анексіі Расіяй нашы землі ўвайшлі ў 
гэтак званую мяжу аселасці, па-за якой царскі ўрад 
у 1794 годзе забараніў яўрэям сяліцца. Напярэдадні 
Першай сусветнай вайны яны складалі блізу 14% 
усяго насельніцтва Беларусі. Бальшыня іх жыла 
ў гарадах і мястэчках (нярэдка іх было тут да 
50–60%).

Беларускія яўрэі займаліся рамёствамі, ганд-
лем, былі прадпрымальнікамі, ліхвярамі. Яны 
жылі замкнёнымі тэрытарыяльнымі супольнямі 
– кагаламі. Пасля скасавання ў сярэдзіне мінулага 
стагоддзя кагальнай сістэмы шмат хто з іх пачаў 
выракацца традыцыяў сваёй народнасці, перай-
маць еўрапейскую культуру. У гэтым часе ўзнікла 
новая яўрэйская літаратура на мове ідыш (якая, 
дарэчы, зазнала прыкметны ўплыў беларускай 
мовы).

У 20-х гадах ХХ стагоддзя гэтая мова была 
адной з чатырох дзяржаўных моваў БССР.

Моваю ідыш выходзілі часопісы і газеты, 
працавалі музеі, тэатры і навучальныя ўстановы. 
Былі яўрэйскія аддзелы ў Інстытуце беларускай 
культуры і Беларускай Акадэміі навук.

Падчас Другой сусветнай вайны ў выніку 
фашысцкага генацыду загінула 300 тысяч 
беларускіх яўрэяў. Калі ў 1926 годзе яны складалі 
8,2% насельніцтва БССР, дык у 1959 годзе – толькі 
1,8%. Паводле перапісу 1999 года, у Беларусі 
налічвалася 27 тысяч 800 яўрэяў, або меней за 
0,3%.

Беларускія яўрэі далі свету выдатных вучоных, 
пісьменнікаў, мастакоў, дзяржаўных дзеячаў. Сярод 
іх – філосаф Саламон Майман, гравёр Гершка 
Ляйбовіч, класік яўрэйскай літаратуры Мендэле 
Мойхер-Сфорым, стваральнік мовы эсперан-
та Людвік Заменгаф, мастак Марк Шагал, класік 
беларускай літаратуры Змітрок Бядуля (Самуіл 
Плаўнік), фізік-тэарэтык Якаў Зяльдовіч, скуль-
птар Заір Азгур, пісьменнік-фантаст Айзек Азімаў, 
першы прэзідэнт Ізраіля Хаім Вейцман, прэм’ер-
міністр Ізраіля Менахем Бегін, фізікахімік Віталь 
Гальданскі, заснавальнік электронных СМІ Давід 
Сарноў, лаўрэат Нобелеўскай прэміі Арон Клуг.

Сінагога ў Воўпе (Ваўкавыскі раён), пабудаваная ў 
XVII стагоддзі. Як і ўсе драўляныя іўдзейскія храмы 
Беларусі, яна была спалена ў Другую сусветную вайну.

Эмануіл ІОФЕ.

Грунвальдская перамога прынесла Вялікаму 
Княству Літоўскаму павагу ўсяго еўрапейскага 
свету. У 1413 годзе прапаведаваць сваё вучэнне 
прыехаў у Беларусь найбліжэйшы паплечнік Яна 
Гуса магістр Геранім Пражскі. Ён наведаў Вільню, 
Віцебск, а паводле некаторых звестак, і Полацк.

У сваіх казаннях Геранім выкрываў 
злоўжыванні каталіцкага духавенства, выступаў 
супраць нямецкага панавання ў Чэхіі. Пра 
вялікі ўплыў яго казанняў на людзей сведчыць 
паведамленне кракаўскага біскупа, што магістр 
Геранім Пражскі выклікаў «невядомае раней у 
гэтым краі хваляванне сярод святароў і вернікаў».

Калі ў 1419 годзе ў Чэхіі пачаўся нацыяналь-
на-вызвольны і рэфармацыйны рух, вядомы пад 
назовам «гусіцкія войны», Вітаўт Вялікі атрымаў 
ад чэхаў прапанову стаць іх каралём. Каб унікнуць 
непазбежнага ў такім разе вострага канфлікту з 
каталіцкім светам (на чэшскі пасад прэтэндаваў 
таксама імператар Святой Рымскай імперыі 
Сігізмунд І), наш гаспадар адказаў на прапанову 
тым, што паслаў на дапамогу гусітам пяцітысячнае 
беларускае войска на чале са сваім пляменнікам 
Жыгімонтам Карыбутавічам, здольным ваяво-
дам, які некалі ў Грунвальдскай бітве камандаваў 
асабістай харугвай. Жыгімонт узяў штурмам замак 
Нэстаў у Маравіі ды разаслаў адтуль грамату, 
дзе пісаў, што прыйшоў, каб кіраваць краінай і 
бараніць яе ад ворагаў.

У траўні 1422 года Жыгімонт увайшоў у Прагу. 
Чэшскі сойм абвясціў яго каралеўскім намеснікам. 
Новы ўладар краіны прысягнуў кіраваць згод-
на з хрысціянскім правам і Божымі запаветамі. 
Пазней, у 1424 годзе, ён на вачах у пражан прыняў 
прычасце паводле гусіцкага абраду і быў выбра-
ны чэшскім каралём. Беларускія жаўнеры, многія 
з якіх прынялі гусіцкую веру, ваявалі поплеч 
з чэхамі больш за дзесяць гадоў. Яны бралі 

ўдзел у разгроме чатырох крыжовых паходаў, 
арганізаваных супраць гусітаў, у Маляшоўскай 
бітве, дзе змагаліся разам з войскам Яна Жыжкі, у 
бітве на Ліпанскім полі ды іншых.

Ідэі гусізму ў Вялікім Княстве Літоўскім 
настолькі пашырыліся, што дзеля барацьбы з імі 
ў 1436 годзе была ўведзена інквізіцыя, аднак яе 
дзейнасць у нашай верацярпімай дзяржаве трыва-
ла толькі 43 гады.

Баявы шыхт гусітаў. У цэнтры на белым кані – Ян 
Жыжка, які ўзначальваў табарытаў, радыкальную 
плынь гусіцкага руху. Ілюмінацыя з Енскага кодэкса 
XVI стагоддзя.

У 1410 годзе чэшскія жаўнеры на чале з Янам 
Жыжкам ваявалі поплеч з беларусамі пад Грунвальдам. 
А пазней, у 20-х гадах, беларускае войска, якое прывёў 
Жыгімонт Карыбутавіч, дапамагала чэхам адбіваць 
крыжовыя паходы нямецкіх рыцараў.

Уладзімір АРЛОЎ.
Тэксты да ілюстрацый падрыхтаваў 

Зміцер САНЬКО.

Александр АНДРИАНОВ: 

«Лекарство против СПИДа 
реально разработать  

в течение пяти-семи лет»
Зачем для создания лекарств нужен суперкомпьютер? 

Что необходимо для появления лекарства против ВИЧ? 
Какие суммы требуются для научных разработок? 

На эти и другие вопросы «Народной Воле» ответил доктор 
химических наук Александр Андрианов, главный научный сотрудник 

Института биоорганической химии НАН Беларуси. Александр 
Михайлович – один из участников совместной работы 

отечественных химиков и математиков, которые 
разрабатывают лекарство против вируса иммунодефицита 
человека (ВИЧ) с использованием методов компьютерного 

моделирования. Она заняла первое место в рейтинге 
научных достижений за 2015 год, который недавно 

составила Академия наук Беларуси.
– александр Михайлович, 

прочитав вашу биографию, я 
искренне удивился. Физик по 
образованию, вы работаете в 
Институте биоорганической 
химии, конструируете лекар-
ство против ВИЧ да еще с 
помощью компьютера.

– Это просто судьба. Я закон-
чил физфак БГУ по специально-
сти «оптика и спектроскопия». 
Как видите, она совершенно 
далека от проблем, о которых мы 
с вами сегодня говорим. Работал 
в Политехническом и Физико-
техническом институтах. А поз-
же мой родной брат, кстати, тоже 
физик по образованию, поехал на 
конференцию в Москву. Там он 
общался с Семеном Ароновичем 
Шерманом, который работал в 
Минске в Институте биооргани-
ческой химии (Шерман по обра-
зованию вообще математик). 
Семен Аронович искал теоре-
тика, которого интересовали бы 
вопросы компьютерного моде-
лирования белковых молекул. 
Так в 1981-м я перешел в этот 
институт.

– И сразу занялись создани-
ем лекарств против ВИЧ?

– Нет, что вы! В том же 
1981-м только был зафиксиро-
ван первый случай этого забо-
левания. Наш институт приоб-
рел дорогой и очень мощный 
рентгеновский дифрактометр, с 
помощью которого расшифро-
вывали структуры белков. Без 
тех исследований сегодняшние 
разработки были бы невозмож-
ны. А в 2008 году мы начали 
сотрудничать с Объединенным 
институтом проблем информа-
тики. Директор этого института 
Александр Тузиков и наш руко-
водитель Сергей Усанов объеди-
нили свои усилия. В результате у 
нас появился доступ к мощным 
суперкомпьютерам, и мы нача-
ли заниматься компьютерным 
моделированием потенциальных 
лекарственных препаратов.

– а зачем для этого ком-
пьютер?

– Теперь в этой сфере без 
него не обойтись. Работа на ком-
пьютере – первый этап разработ-
ки нового лекарственного пре-
парата. Он позволяет существен-
но сократить как время, так и 
финансовые расходы. Ведь стои-
мость разработок оригинальных 
лекарств достигает миллиарда 
долларов и больше. Сегодня в 
мире около 10 процентов лекар-
ственных препаратов разрабо-
таны с использованием методов 
компьютерного моделирования. 
Прогнозируется, что к 2025 году 
таких разработок будет поряд-
ка 20–25 процентов. Недалек тот 
день, когда без компьютера их 

будет вообще не создать. Раньше 
химики были вынуждены “вруч-
ную” перебирать десятки тысяч 
соединений. Причем модифи-
цировать их (модифицировать 
– вносить изменения, не преобра-
зуя внутренней сущности пред-
мета), можно сказать, вслепую, 
наугад. Либо используя инфор-
мацию из имеющихся данных. 
Часто их синтез проводился 
просто напрасно. С помощью 
компьютера мы можем список 
реальных «кандидатов» резко 
сократить.

– Со СПИДом борется весь 
мир. Почему никак не удается 
найти эффективное лекарство 
против этой страшной болез-
ни?

– В настоящее время разра-
ботано и рекомендовано к при-
менению более 30 лекарственных 
препаратов. Другое дело, что они 
лишь помогают бороться с ВИЧ, 
но пока не могут победить его. А 
вот попытки разработать вакци-
ну пока безрезультатны. Хотя в 
решение этой проблемы вложе-
ны миллиарды долларов.

– а в чем основная труд-
ность?

– Как известно, ВИЧ – это 
еще не заболевание. ВИЧ-
инфекция долго развивается, 
прежде чем трансформируется в 
синдром приобретенного имму-
нодефицита (СПИД). Когда ВИЧ 
попадает в организм, включается 
иммунитет человека. Иммунная 
система вырабатывает антитела, 
которые должны нейтрализо-
вать вирус, и на первом этапе 
развития ВИЧ-инфекции с этим 
справляется. Но вся беда в том, 
что белок вируса в процессе раз-
множения допускает “ошибки”. В 
результате за сутки в организме 
у ВИЧ-инфицированного чело-
века может возникнуть более 
100 вирусных частиц, генетиче-
ски отличающихся друг от друга. 
Справиться с таким разнообра-
зием вариантов ВИЧ иммунная 
система не может. Впрочем, есть 
счастливчики – так называе-
мые «нон-прогрессоры», кото-
рые живут 15–20 лет, но ВИЧ-
инфекция у них не переходит 
в стадию СПИДа. Иммунная 
система этих людей способна 
нейтрализовывать различные 
модификации вируса.

– Как же бороться против 
такого многообразия вирусных 
частиц?

– Сначала мы поставили 
задачу: найти способ нейтрали-
зовать различные модификации 
вируса. Но проблема заключа-
лась в том, что белки оболоч-
ки вируса очень изменчивы. 
Поэтому блокировка различа-
ющихся вирусных частиц край-

не затруднена. Тогда мы начали 
искать общее у этих частиц. И 
нашли участки, которые консер-
вативны (они остаются неизмен-
ными в различных модифика-
циях ВИЧ). Значит, эти участки 
представляют идеальные мише-
ни для потенциальных лекар-
ственных препаратов.

Дальше мы стали искать 
молекулы, которые могли бы 
эффективно связываться с эти-
ми участками и блокировать 
проникновение вируса в клет-
ку-мишень. Такая молекула была 
найдена. Она относится к клас-
су гликолипидов. Но из-за сво-
их особенностей (в том числе 
нерастворимости в воде) ее нель-
зя было использовать в качестве 
лекарства. Тогда в ходе компью-
терных экспериментов мы скон-
струировали растворимый ана-
лог этой молекулы. Затем медики 
апробировали его в пробирке. 
Причем удачно.

– Теперь это соединение 
можно испытывать на людях? 

– К сожалению, все не так 
просто. Эксперименты на людях 
– последняя стадия испытаний. 
Вы слышали, что недавно слу-
чилось во Франции? Сто с лиш-
ним добровольцев тестировали 
новый анальгетик. Один человек 
впал в кому, пятеро в реанима-
ции. Скандал огромный, хотя 
фирма очень известная, с серьез-
ной репутацией.

– а как же животные?
– На них ВИЧ тестировать 

невозможно. Ведь это вирус 
иммунодефицита человека. Хотя 
есть вирус иммунодефицита обе-
зьяны (ВИО). Но генетически он 
отличается от ВИЧ. Да и являет-
ся менее патогенным, чем чело-
веческий.

– Насколько я понимаю, 
вопрос как всегда упирается в 
финансирование. если вам соз-
дать идеальные условия, через 
сколько лет можно создать 
лекарство против СПИДа? 

– Действительно, об иде-
альных условиях может мечтать 
любой ученый. Скажу так: при 
наличии финансирования и 
хороших специалистов, которые 
будут заинтересованы в работе, 
у которых будут гореть глаза, 
лекарство было бы реально раз-
работать в течение пяти-семи 
лет.

– Пока решается вопрос 
финансирования, чем вы зани-
маетесь?

– Параллельно мы работаем 
в другом направлении. В послед-
нее время у «нон-прогрессоров» 
обнаружен ряд антител, которые 
позволяют им бороться с ВИЧ. 
Представьте, одно из них спо-
собно нейтрализовать 98 про-

центов от тестового набора раз-
личных модификаций вируса! 
Использовать их как лекарства 
очень дорого и сложно. Но ведь 
все антитело нам и не нужно! 
Нам нужны его отдельные фраг-
менты, которые отвечают за ней-
трализацию вируса. Добавлю, 
что существуют компьютерные 
базы данных, самая большая из 
которых включает более 35 мил-
лионов химических соединений. 
Поэтому мы поставили перед 
собой задачу: найти в базе дан-
ных маленькие молекулы, кото-
рые были бы способны имитиро-
вать функцию этого антитела. И 
которые по тому же механизму 
могли бы заблокировать ВИЧ.

С помощью компьютера 
мы обнаружили в базе данных 
химических соединений 23 такие 
молекулы. Это коммерчески 
доступные соединения. Теперь 
нам надо найти финансирование 
и купить их для тестирования «в 
пробирке».

– Вы сотрудничаете с уче-
ными из других стран? 

– Александр Тузиков, 
генеральный директор 
Объединенного института 
проблем информатики, был 
в Америке, в самом престиж-
ном центре, разрабатываю-
щем вакцину против СПИДа, 
– Институте инфекционных 
и аллергических заболеваний 
Института здоровья США. Мы 
хотели бы получить от них грант 
на проведение совместных работ. 
Для этого нужно сделать теоре-
тическую разработку. Поэтому, 
пока они думают, соглашать-
ся или не соглашаться с нашим 
предложением, мы работаем 
сами и двигаемся вперед.

– раз уж мы заговорили об 
америке, не могу не спросить: 
а у вас не возникало желания 
уехать? 

– Желания уехать навсег-
да никогда не возникало. Было 
намерение поработать по кон-
тракту определенный срок. 
Семен Аронович, уехавший за 
океан, приглашал меня. В аме-
риканской и мировой науке это 
известнейший человек. Но когда 
у него было место и конкретные 
деньги, я защищал докторскую 
диссертацию, поэтому отказал-
ся. Потом у него не было воз-
можности. Затем у меня пропал 
интерес. И потом: когда испол-
няется определенное количе-
ство лет, уже никуда не хочется 
(смеется). Поэтому моя будущая 
научная работа связана с род-
ной Беларусью, которую я очень 
люблю.

Денис МАРТиНОВиЧ.
Фото tut.by.

На Витебщине 
зафиксированы 
первые встречи  

с бурым медведем
В один из морозных выходных 

января бригада «Витебсклеса» 
заехала на лесосеку в Щелбовском 
лесничестве. Накануне прошел 
большой снег, и мастер Игорь 
Кольчугин протаптывал визиры, 
чтобы бригада не захватила дру-
гую делянку, пишет «Белорусская 
лесная газета».

– Увидел сломанную березку, 
принялся ее поднимать и совсем 
рядом услышал шорох. Поднимаю 
глаза – прямо передо мной, на 
расстоянии вытянутой руки, спи-
на огромного медведя, – вспоми-
нает Игорь Кольчугин. – Из обо-
роны у меня в руках была только 
палка.

Мужчине повезло: мишка точ-
но так же испугался нежданной 
встречи и бросился наутек в лес.

– Три года я проработал лесо-
рубом под Мурманском. Там было 
много медведей, следы попадались 
каждый раз, как выходили в лес. 
Но вот так, зимой, нос к носу, 
встретить косолапого, да еще и в 
Беларуси – такое со мной случи-
лось в первый раз, и надеюсь, что 
в последний, – признался Игорь.

Кстати, медведь, которого 
разбудили раньше времени, про-
сыпается злым и запросто может 
напасть на человека. Однако в 
обычной жизни такое случает-
ся крайне редко. Нарушить сон 
хозяина леса могут охотники или 
неожиданная оттепель, когда вода 
подтапливает берлогу.

Это не единственная встреча 
с косолапым нынешней зимой. 
Из-за теплой погоды раньше 
положенного срока проснулись и 
мишки в Березинском биосфер-
ном заповеднике. Сотрудник осо-
бо охраняемой природной терри-
тории Денис Ивкович на своей 
странице в Facebook сообщил, что 
следы медведей были зафиксиро-
вали в заповеднике во время уче-
тов диких животных в минувшие 
выходные.

ИМЕЙТЕ В ВИДУ

НЕРУХОМАСЦЬ

Участкі  
пад Мінскам 

патаннелі ўдвая
З кожным месяцам радзеюць 

шэрагі ўдзельнікаў аўкцыёнаў па 
продажы зямлі ў Мінскім раёне. 
Зніжаюцца і кошты ўчасткаў.

Напрыклад, год таму за 15 
сотак у вёсцы Хацежына мінчане 
выкладвалі і 45 тысяч, і 52 тысячы 
долараў у эквіваленце. А 12 лютага 
гэтага года аналагічны па памерах 
участак пайшоў з малатка за  
471,5 млн рублёў – 21.402 долары.

Пяць зямельных надзелаў 
наогул прададзены адзіным 
заяўнікам па пачатковай цане, 
павялічанай на 5%.

Найбольшую цікавасць ва 
ўдзельнікаў таргоў выклікалі 
недарагія ўчасткі без інжынернай 
інфраструктуры ў вёсцы Пігасава, 
што ў 16 км ад Мінска ў ракаўскім 
накірунку. На 2 лоты прэтэндавалі 
ў агульнай складанасці 17 чалавек. 
Пачатковы кошт зямлі быў  
70 млн рублёў за 10 сотак. У ходзе 
таргоў першы ўчастак падаражэў 
у 2,5 раза да 181,5 млн рублёў 
(8240 долараў), другі – амаль у  
3,5 раза да 241,6 млн рублёў 
(10.967 долараў).

Чатыры чалавекі прэтэндавалі 
на 16 сотак з праведзенымі 
электрычнасцю і газам у Атоліне. 
Таргі былі непрацяглыя – кошт 
зямлі ўзрос з 313 млн да 390 млн 
рублёў (17.699 долараў). Пяць 
чалавек хацелі набыць участак у 
вёсцы Мацко (23 км ад МКАД 
у бок Радашковічаў) пачатковым 
коштам 66 млн рублёў. Не 
жадаючы саступаць, канкурэнты 
давялі кошт 15 сотак да 250,6 млн 
рублёў (11.374 долары). Другі 
ўчастак у гэтай жа вёсцы быў 
прададзены за 182,6 млн рублёў 
(8287 долараў).

ФОТАФАКТ

Карціны з гарачай кропкі
У Пасольстве Украіны ў 

Мінску адкрылася выстава 
жывапісу пяці беларускіх і 
аднаго ўкраінскага мастакоў. 
У экспазіцыю ўвайшлі некалькі 
дзясяткаў карцін, напісаных пад-
час пленэру, які прайшоў восен-
ню мінулага года ў зоне баявых 
дзеянняў на Данбасе.

Свае работы паводле вынікаў 
творчай паездкі на ўсход Украіны 
прадставілі беларусы Алесь Пушкін, 

Алесь Суша, Алесь Цыркуноў, 
Генадзь Драздоў, Андрэй Такінданг і 
ўкраінец Тарас Носар. Алесь Пушкін 
дапоўніў выставу інсталяцыяй з 
розных прадметаў, прывезеных з 
зоны АТА, а супрацоўнікі пасольства 
– серыяй акварэляў на ўкраінскую 
тэматыку, якія напісалі мінскія 
школьнікі, і невялікай выставай 
кніг па ўкраінскім мастацтве на 
беларускай, украінскай і англійскай 
мовах.

СТОП-КАДР

Як прыцягнуць росквіт  
у сваё жыццё?

Прыгожыя і сапраўды беларускія білборды 
з’явіліся на вуліцах Магілёва. Яны прадстаўляюць 
серыю “Азбука беларускага арнаменту”. 

Справа не толькі цікавая, але і карысная. 
Скандынавы, напрыклад, добра ведаюць, што азна-
чаюць іх старадаўнія руны, і па-ранейшаму малю-
юць патаемныя знакі дзеля прыцягнення ў сваё 

жыццё тых ці іншых сіл. А хто з нас разбіраецца 
ў беларускіх арнаментах і ведае, што для нашых 
продкаў значылі гэтыя сімвалы?

На дадзены момант магіляўчане могуць 
пазнаёміцца з выглядам і значэннем трох сімвалаў 
– “Росквіт”, “Энергія” і “Сонца”. Але працяг будзе…

Ірына МАЛЬЦАВА.

Носи –  
не хочу…

«Белорусский товар не уступает таким брендам,  
как Hugo Boss и Armani», – заявил на прошлой неделе 
глава концерна «Беллегпром» Николай Ефимчик на 

встрече с индивидуальными предпринимателями. 
Корреспондент «Народной Воли» прошлась по отделам 

одежды и галантереи в ЦУМе, чтобы выяснить: 
способен ли отечественный производитель 

удовлетворить запросы молодых белорусов, которые  
не могут позволить себе роскошь, но хотят красиво 

выглядеть даже в кризис?

А где одеваетесь вы?
Уже не первый год белорусы 

в возрасте до 30 лет регуляр-
но ездят на «закупы» в сосед-
ние Вильнюс и Белосток. Если, 
конечно, есть шенгенская виза. 
Предпочитают они магазины так 
называемых «стоковых» марок –  
Mango, H&M, Zara, Bershka, New 
Yorker и другие. Там широкий 
ассортимент базовых, повсед-
невных вещей. Приятно удивля-
ет цена: например, и мужские, и 
женские джинсы стоят не более 
25 евро, при этом хорошо сидят 
на фигуре. Zara – чуть дороже, 
там обычно покупают верхнюю 
одежду и платья. Правда, у H&M 
бывают проблемы с качеством. 
Угадать сложно: марки хоть и 
европейские, но сам товар шьют 
в странах третьего мира, исполь-
зуя дешевую рабочую силу и 
недорогие ткани. Демократичная 
цена позволяет брать эти вещи 
«на один сезон» – потом не жал-
ко оставить их для дома или 
выбросить, тем более что мода 
не стоит на месте.

Из всех вышеперечислен-
ных брендов в Беларуси пока 
представлен только Mango. Увы, 
не все белорусы – счастливые 
обладатели мультивиз, поэтому 
остается заказывать одежду в 
интернет-магазинах, зачастую – 
наугад, не видя вживую ни тка-
ни, ни размера.

Оазис роскоши, покрытый 
завесой тайны, – минские бути-
ки, бессмысленные и беспощад-
ные. Снаружи – стильные витри-
ны, внутри – на фоне шикарных 
интерьеров пылятся костюмы из 
позапрошлогодней коллекции 
«Dolce & Gabbana» с семизнач-
ными цифрами на ценнике. А 
вот отовариваться в секонд-хен-
де, он же бывший комиссион-
ный магазин, – удовольствие для 
избранных. С приходом моло-

дежной моды на ретро-вещи 
а-ля «привет из 80-х» стали акту-
альными джинсы с завышенной 
талией и необъятные плащи, 
которые в «секондах» продают 
по смешным ценам. Вещи попа-
даются импортные, фирменные, 
хоть и немного поношенные. 
Отличный вариант, если вы сту-
дент второго курса.

Таким образом, все дороги 
ведут к отечественному произ-
водителю.
«Зроблена ў Беларусі»

В субботу в столичном 
ЦУМе действует скидка – 10%, 
и с самого утра к кассам выстра-
иваются очереди в десятки чело-
век. По «скидочным» дням осо-
бенно пользуются спросом това-
ры из отдела бытовой химии, но 
не пустуют и остальные секции.

У входа красуется боль-
шой плакат: «На продукцию 
«Беллегпрома» – скидки от 20% 
до 40%!» Возможно, эту про-
дукцию не очень-то стремятся 
покупать, а может быть, цены на 
товар понижают в связи с обнов-
лением коллекции?

Я первым делом отправилась 
в отдел мужской одежды. Под 
табличкой «Зроблена ў Беларусі» 
висят довольно элегантные 
деловые костюмы фабрики 
«Коминтерн», также представлен 
широкий выбор сорочек и гал-
стуков «Eliz». На встрече с ИП 
глава «Беллегпрома» подчеркнул, 
что сам носит эти марки, проде-
монстрировав соответствующие 
бирки на своей одежде. 

Здесь есть действительно 
приятные модели: «Коминтерн» 
перенял модный европейский 
тренд – костюм без подклад-
ки, что весьма удобно в летний 
период. Радует диапазон цвето-
вой гаммы – от классического 
синего до цвета «пыльной розы». 
Стоимость колеблется в преде-

лах ста пятидесяти долларов. Но 
«Коминтерн» – лидер в отрасли, 
не всегда доступный простым 
белорусам. Бренды попроще – 
«Брико», витебский «Доминион», 
новогрудский «Белкрэдо» остав-
ляют желать лучшего.

Дизайнер Дмитрий 
заболотный в интервью онлайн-
изданию kyky.org комментирует 
ассортимент, представленный в  
мужских секциях минских уни-
вермагов:

«Основная проблема белорус-
ских производителей в том, что 
большинство костюмов шьются 
из тканей, которые надевать не 
хочется. Смотрим на этикетку 
костюма от фабрики «Брико»: 
64% полиэстера и 36% вискозы, 
самый дешевый материал».

Про эстетическую составля-
ющую он говорит: «У меня есть 
подозрение, что дизайнеры на 
белорусских фабриках отсут-
ствуют как класс. Почему бы не 
пригласить молодого дизайнера, 
делать интересные вещи в мел-
ких сериях, помогая развиваться 
бренду? Существует масса нор-
мальных способов продвижения 
продукции вместо того, чтобы 
отшивать сотнями дешевые 
костюмы и развешивать их по 
всей стране».

Да, с чувством прекрасно-
го у отечественного произво-
дителя случаются неполадки. 
Необходимо понять: людям нуж-
ны не только коминтерновские 
костюмы, но и джемпера, фут-
болки, брюки в стиле casual, то 
есть повседневные. Ведь имен-
но так одевается большая часть 
мужчин молодого и среднего 
возраста. Желая выбрать вещь 
«на каждый день», белорусский 
мужчина натыкается на толстые 
свитера с немыслимыми узорами 
и жилеты, словно из дедушкино-
го шкафа, за которые к тому же 
просят по 500 тысяч.

Ищите женщину
Первое, что бросается в глаза 

в отделе женского трикотажа, это 
платья. Несколько стендов зани-
мают белорусские марки “Porfira” 
и “Nasha”. Они предлагают поку-
пательницам как вечерние, так 
и деловые модели. Решаю при-
мерить приятное синее в мел-
кий цветочек платье из вискозы 
с хлопком 46-го размера. Цена 
вопроса – 800 тысяч (около 40 
долларов), сидит идеально. Надо 
брать! Продвигаемся дальше: 
в новой весенней коллекции 
“Nasha” имеются симпатичные 
однотонные платья прямого 
покроя – подходящий вариант 
для офиса или деловой встречи, 
смотрятся строго, но живо. На 
этом радость заканчивается.

Приближаясь к стендам с 
женскими костюмами, понимаю, 
что у меня начинают болеть гла-
за: нечто, изначально задуман-
ное как костюм-двойка молоч-
ного цвета, больше напоминает 
мешок для картошки. Пиджак и 
юбка уныло повисли на вешал-
ке. Очевидно, они рассчитаны на 
женщину без признаков талии и 
груди. Вряд ли найдется много 
желающих в здравом уме купить 
это произведение за полтора мил-
лиона. Но изготовитель – ОАО 
«Центр моды», вероятно, счита-
ет иначе, раз поставляет в ЦУМ 
партии таких чудес легпрома. 
Рядом с жалкого вида изделием 
висят польские платья, намного 
красивее и вдвое дешевле.

В другом конце зала и вовсе 
царит хаос: атласные блузки 
расцветки «стареющий хиппи», 
похожие на рыболовные сети 
кардиганы и самое главное – ее 
сиятельство шерстяная кофта. 
Многие белорусские фабрики, 
та же «Алеся», прямо-таки спе-
циализируются на изготовлении 
огромных кофт с огромными 

пуговицами. Предполагается, 
что скафандры с огромны-
ми малиновыми цветами на 
животе должны защищать от 
суровых морозов, но вместо 
этого они уродуют женщин. 
Примечательно, что спрос все же 
есть: почти всегда их берут дамы 
пенсионного возраста, помня-
щие советские дефицитные годы. 
Молодой белоруске отсюда жела-
тельно бежать не оглядываясь.

Расплачиваюсь за пла-
тье и иду в отдел галантереи. 
Здесь на полках стоят чудес-
ные сумки фирмы «Matiolli». 
Сотрудничество компании с ита-
льянскими коллегами не прошло 
даром – и дизайн, и качество 
на высоте. У стеллажа женщина 
средних лет рассматривает свет-
ло-коричневую сумку: «Красиво, 
только если куплю сейчас, то на 
что потом жить буду?» При зар-
плате в пять миллионов кажет-
ся нереальным потратить два с 
половиной на аксессуар. Она бы 
и хотела «купіць беларускае», но 
потом может не хватить на еду…

Конечно, есть стильные паль-
то от «Элемы», белье «Milavitsa», 
рассчитанное на экспорт, – товары 
по заоблачным для рядовой соот-
ечественницы ценам. Выходит, 
наш производитель ставит бело-
руску в тупик: либо ты принцесса 
в платьице, успешная и довольная, 
либо носи цветастую кофту под 
названием «прощай, молодость». 
И не смей жаловаться на жизнь – 
у нас так делать не принято.

***
В итоге в глазах потребите-

ля нового поколения основная 
проблема белорусского легпрома 
– отсутствие выбора недорогой 
и модной повседневной одежды, 
которую захочется купить без 
лозунгов и призывов чиновни-
ков, а по собственному желанию. 

Катерина АНДРЕЕВА.

НЕСТАНДАРТ

Над чем «маньячит» Дмитрий ЛЫСЮК
Профессиональный физик-оптик от скуки увлекся оригами  

и стал самым настоящим чемпионом в этом деле.  
Он лауреат нескольких международных конкурсов, а недавно 

победил на пятой международной Олимпиаде по оригами.
О необычном для нашей страны искусстве и увлечении  

своей жизни Дмитрий рассказал «Народной Воле». 

Из личного дела
Дмитрий Лысюк, 44 года. 

Физик-оптик, инженер-исследо-
ватель. Двукратный победитель 
международной интернет-олим-
пиады по оригами   (в 2011-м  и 
2015 годах).

С 2012-го по 2014 год – один из 
судей  и член команды организа-
торов Олимпиады.

В 2012 году организовал 
выставку «Вселенная бумажного 
листа» в Музее истории Великой 
Отечественной войны, на кото-
рой помимо работ Дмитрия были 
представлены оригами 19 масте-
ров из Беларуси, России, Украины 
и Турции. 

ПЕРАД ПАДЗЕЯЙ

Барбара Радзівіл ізноў 
нявінна загіне ў суботу

Гісторыя кахання княгіні 
Барбары Радзівіл, знакамітай 
літоўскай прыгажуні, і польска-
га караля Жыгімонта жыве ўжо 
чатыры стагоддзі. І не толькі ў 
Нясвіжскім замку, дзе паводле 
легенды пасяліўся прывід нявінна 
забітай каралевы, але і на сцэне 
галоўнага тэатра краіны, дзе 15 
гадоў запар ідзе п’еса А.Дударава 
«Чорная панна Нясвіжа». Яна 
пасялілася ў Купалаўскім тэатры 
яшчэ ў 2001 годзе. І ў бліжэйшую 
суботу спектакль Аляксея 
Дударава ў пастаноўцы Валерыя 
Раеўскага будзе адзначаць свой 
юбілей – 300-ы спектакль!

Вядома, сэрцы гледачоў 
хвалюе містычная гісторыя пра 
Барбару, якая таемна ад польска-
га каралеўскага двара выйшла 
замуж за Жыгімонта. Яе свякроў 
Бона Сфорца гэты шлюб катэ-
гарычна не ўхваліла. Аднак у яе 
не было ніякага законнага спо-
сабу пазбавіцца ад нявесткі. І 
тады яна паступіла як сапраўдная 
італьянка – даручыла свайму 
лекару атруціць маладую жанчы-
ну. Жыгімонт не змірыўся са стра-
тай каханай. І прывід Барбары 
жыве ў беларускім замку да гэтай 

пары, з’яўляючыся ў ім адразу 
пасля паўночы. Паводле падання, 
прывід папярэджвае аб будучых 
бедствах. Напрыклад, яго бачылі 
напярэдадні моцнага пажару ў 
2002-м, калі згарэла большая 
частка палаца. Хоць прозвішча 
відавочцы гэтай містычнай 
сустрэчы з духам Барбары 
адміністрацыя палаца не выдае...

У гэтую суботу Барбару 
Радзівіл будзе іграць Марта 
Голубева, маладая актры-
са Купалаўскага тэатра. Бону 
Сфорца ў юбілейным спектаклі 
выканае заслужаная артыстка Зоя 
Белахвосцік. А вось ролю поль-
скага магната Мнішак у трохсо-
ты раз выканае народны артыст 
Мікалай Кірычэнка.

Спектакль «Чорная панна 
Нясвіжа» вельмі папулярны ў 
гледачоў, на прадстаўленне ў субо-
ту білетаў у продажы ўжо прак-
тычна няма – засталося некалькі 
свабодных месцаў на балконе. Як 
лічыць дырэктар тэатра, «Чорная 
панна Нясвіжа» пражыве ў рэпер-
туары Купалаўскага тэатра яшчэ 
не адзін год.

Алена МАЛОЧКА.

І ТАК БЫВАЕ...

700 тысяч  
за віртуальнае каханне

Жыхарка Оршы на адным 
з сайтаў для адзінокіх людзей 
пазнаёмілася з хлопцам, які з’ехаў 
з Мінска на заробкі ў марскі порт 
Клайпеды. Яны перапісваліся 
амаль год. І ёй падавалася, што 
адносіны развіваюцца ў бок 
шлюбу.

Напрыканцы мінулага года 
кавалер вырашыў зрабіць каханай 
падарунак. Але папярэдзіў: каб 
яго атрымаць, дзяўчына павінна 
аплаціць кур’ерскія паслугі праз 

электронны кашалёк. Закаханая 
паненка перавяла 700 тысяч 
беларускіх рублёў, але падарунка 
так і не атрымала. А разам з 
грашыма знік і клайпедскі кавалер.

Хтосьці махнуў бы рукой: 
маўляў, 700 тысяч – не такая ўжо 
і вялікая сума, але абражаная ў 
сваіх самых лепшых пачуццях 
дзяўчына звярнулася па дапамогу 
ў праваахоўныя органы. Цяпер 
махляра шукае міліцыя.

Марына ВІШНЕЎСКАЯ.

ЖАХ!

Мужчына парэзаў твар 
жанчыне, якая ехала  

з ім у адным аўтобусе
Скандал здарыўся з-за 

8-гадовага хлопчыка, які ехаў 
разам з мамай. 56-гадовы мужчына 
абурыўся, што малы не саступіў яму 
месца. Калі мама дзіцяці зрабіла 
заўвагу пасажыру нападпітку, той 
спачатку ўдарыў яе кулаком у твар, 
а затым парэзаў ёй твар складным 
нажом.

На жаль, кіроўца аўтобуса 
адчыніў дзверы на прыпынку, і 
буяны пасажыр уцёк.

Жанчына звярнулася ў міліцыю, 

злачынцу хутка знайшлі і змясцілі 
пад варту. Яго абвінавачваюць у 
пагрозе забойствам і прычыненні 
цяжкіх цялесных пашкоджанняў, 
а таксама наўмысным прычыненні 
цяжкага цялеснага пашкоджання з 
хуліганскіх памкненняў.

Зараз гэтую справу разглядае 
суд Навабеліцкага раёна Гомеля. 
Ужо адбылося тры пасяджэнні. 
Злачынцу пагражае да 10 гадоў 
пазбаўлення волі.

Марына КОКТЫШ.

ТЭНДЭНЦЫІ

Мікаэль, Зейд і Эліса
У Іўеўскім раёне назвалі імёны, якія летась атрымалі 

нованароджаныя.
У 2015 годзе на Іўеўшчыне 

нарадзілася 251 дзіця (гэта на 
23 больш, чым у 2014-м). З іх 
134 дзяўчынкі і 119 хлопчыкаў. 
Цікава, што 15 немаўлят сталі 
чацвёртымі ў сям’і, 7 – пятымі і 2 
немаўляты – нават шостымі. 

Якія ж імёны атрымалі новыя 
грамадзяне Беларусі? У хлопчыкаў 
лідзіруюць Уладзіслаў і Раман –  
па 9, Мікіта і Ягор – па 7, Арсень, 
Павел і Яўген –  6, Кірыл і Ілья – 5. 
Сустракаліся і надзвычай рэдкія 
імёны: Стэфаній, Дамінік, Гардзей, 
Мікаэль, Елісей і Зейд (апошняе 
імя арабскае).

Дзяўчынак часцей за ўсё 
называлі Анастасія, Дар’я, 
Ксенія і Паліна –  па 7, Лізавета 
і Соф’я – па 6, Аляксандра, Ганна 
і Арына – па 5, Марыя, Ульяна, 
Мілана, Злата і Яна – 4. Таксама 
на Іўеўшчыне зарэгістраваны 
дзяўчынкі з імёнамі Эліса, Мелані, 
Віталіна, Агнета, Агата і нават 
Арыядна. Напэўна, бацькі апош-
няй захапляюцца старажытнагрэ-
часкай міфалогіяй. А можа, гэта 
шанц для кагосьці з хлопцаў у 
будучым атрымаць шчасце праз 
нітку Арыядны?

Дзяніс МАРЦІНОВІЧ.

ЧУЛІ?

Віцебск  
сярод  

15 лепшых 
гарадоў 
Еўропы 

Турыстычны сэрвіс Travel.ru 
разам з Forbes абраў 15 гарадоў 
Еўропы, у якіх можна цікава і 
нядорага правесці рамантычны 
ўік-энд.

Пры разліку бюджэту пада-
рожжа ўлічваліся такія пара-
метры, як сутачны кошт пра-
жывання ў гатэлі ў нумары на 
дваіх (паводле дадзеных сайта 
браніравання гатэляў Oktogo.
ru), абед удваіх у недарагім кафэ 
і наведванне галоўнага музея або 
славутасці ў горадзе. Віцебск у 
спісе на 13-м месцы.

«У Віцебску незвычайна 
гарманічна сышліся традыцыі 
мінулых эпох і модныя плыні 
сучаснасці, – адзначылі 
прадстаўнікі турыстычна-
га сэрвісу. – Месца, якое нельга 
абысці, – гэта Віцебская ратуша. 
У ёй праводзяцца тэматычныя і 
творчыя вечары, арганізуюцца 
выставы і іншыя мерапрыемствы. 
Маляўнічыя месцы Віцебска, які 
стаіць на беразе Заходняй Дзвіны, 
нікога не пакінуць абыякавымі».

СТОП-КАДР

Дайшла не толькі 
 да Берліна, але і да Токіа

Работа гомельскага 
фатографа Аляксандра 
Пахучага ўвайшла ў лік 107 
лепшых здымкаў, якія трапілі 
на выставу ў Токіа. 

На здымку: фатограф 
засняў ветэрана Вялікай 
Айчыннай вайны 94-гадовую 
Ма ры ю  А м я л ьч у к , 
якая ў якасці сяржанта 

медыцынскай службы 
вызваляла Беларусь. Фота пад 
назвай “Ветэран” гомельскі 
фатограф адправіў на выставу 
ў апошні дзень прыёму 
заявак. І не прагадаў…

Усяго на конкурс 
«FUJIFILM X World Photo 
Gallery» было даслана 3712 
фотаздымкаў з усяго свету. 

Топ-15  
гарадоў Еўропы 

 для рамантычных 
падарожжаў:

1.Люксембург (Люксембург), 95 еўра;
2.Антверпен (Бельгія), 88 еўра;
3.Турку (Фінляндыя), 85 еўра;
4.Гамбург (Германія), 73 еўра;
5.Балоння (Італія), 69 еўра;
6.Сан-Себасцьян (Іспанія), 65 еўра;
7.Марыбор (Славенія), 63 еўра;
8.Вентспілс (Латвія), 60 еўра;
9.Дэбрэцэн (Венгрыя), 56 еўра;
10.Каўнас (Літва), 52 еўра;
11.Пльзень (Чэхія), 50 еўра;
12.Віцебск (Беларусь), 48 еўра;
13.Тарту (Эстонія), 42 еўра;
14.Канстанца (Румынія), 35 еўра.



На протяжении многих лет 
такой неофициальный титул в 
Беларуси носил Иван Бондарь, 
известный составитель шахмат-
ных этюдов (напомним, что в 
этюдах необходимо добиться 
выигрыша или ничьей, тогда как в 
задачах – поставить мат в опреде-
ленное количество ходов).

Иван Михайлович родился в 
1957 году в г.Ганцевичи. Работает 
учителем математики и физики в 
родном районе, увлекается музы-
кой, бардовской песней. Успешно 
выступал в районных и областных 
состязаниях по шахматам, в том 
числе в игре по переписке, был 
одним из сильнейших решателей 
Беларуси. Как составитель стар-
товал в 1973 году. Участвовал в 
командных первенствах Беларуси 
и СССР по шахматной компози-
ции. В V и VI личных первенствах 
Беларуси по составлению стал 
чемпионом в разделе этюдов. В 
IV командном первенстве мира по 
композиции его этюд занял 1-е 
место, в итоге Иван Бондарь стал 
чемпионом мира в составе сбор-
ной СССР. В различных издани-
ях опубликовал более 100 задач 
и этюдов, свыше 30 отмечены на 
конкурсах.

Вот один из этюдов мастера. 

белые: Кра3, Ла5, Са6, Сh8, 
пп.а2, с4, g5 (7).

Черные: Крb6, Фа8, Сd8, пg6 
(4). 

Выигрыш.
1.c5+ Кр:а5 2.Сd3! Cf6 3.С:f6 

Фh8! 4.Cf1! Фg7 5.Сd8+ Фс7 
6.С:с7х.

А этюд на диаграмме пред-
лагаем читателям решить само-
стоятельно.

белые: Крf1, Cd4, пп.f6, g6, 
h6 (5).

Черные: Крf8, Ла6, Ке7, пп.b5, 
c4, e3, f3 (7). 

Выигрыш.
Присылайте решения 

на адрес редакции (220030 
г.Минск, ул.Энгельса, 34а)  
или на электронный адрес: 

vadim_ne67@mail.ru.

Адбудзецца гэта 17 лютага 
ў Мінску, у кінатэатры Silver 
Screen, які месціцца ў гандлёва-
забаўляльным цэнтры «Арэна-
Сіці». Кошт квіткоў – 30 тыс. 

рублёў.
У афішы дня 14 фільмаў. У 

спісе ёсць карціны – намінанты 
на прэмію “Оскар”, цырымонія 
ўручэння якой пройдзе 28 
лютага ў Лос-Анджэлесе. У тым 
ліку гэта прэтэндэнты на статус 
«лепшага фільма года» паводле 
версіі Амерыканскай кінаакадэміі: 
рамантычная кінаст ужка 
“Brooklyn” (“Бруклін”), драма 
“Spotlight” (у нашым пракаце ідзе 
пад назвай “У цэнтры ўвагі”) і 

трылер “The Revenant” (“Той, хто 
выжыў”) з Леанарда Дзі Капрыа.

Як паведамляюць у прэс-
службе “Альфа-банка”, які 
выст упае арганізатарам 
мерапрыемства, бюджэтныя 
кінапрагляды карыстаюцца 
вялікім поспехам у Мінску. 
Дзякуючы праекту, у кіно па 
сацыяльных коштах схадзілі 
больш за 10 тыс. чалавек.

– Людзі прыходзілі на сеансы 
цэлымі сем’ямі – некаторыя 

ў першыню наваж ыліс я 
паглядзець фільм у кінатэатры, 
– адзначаюць у “Альфа-банку”. – 
Такога кшталту праекты робяць 
горад больш сучасным, дазваляюць 
атрымаць новыя ўражанні, але не 
абцяжарваюць сямейны бюджэт.

Праўда, праект набліжаецца 
да завяршэння: маючая адбыцца 
кінасерада – апошні шанц 
убачыць сусветныя прэм’еры па 
нізкіх коштах.

Ганна ГАНЧАРЫК.

Пасля таго як на 
Алімпіядзе-2004 у Афінах 
Іван Іванкоў не заваяваў 
медаля, спартыўныя чыноўнікі 
абрушыліся на яго з крытыкай. І 
нават падлічылі, што, маўляў, за 
апошнія чатыры гады патрацілі 
на Іванкова 96 тысяч долараў, а 
той не здолеў паказаць на Гульнях 
вынік. Пра доўгія гады працы, 
іншыя ўзнагароды, шматлікія 
траўмы ніхто нават і не ўспамінаў.

Іван тады справядліва 
абурыўся на ўсіх гэтых дзеячаў і 
з’ехаў у ЗША.

“Гэтым чыноўнікам галоўнае – 
прыкрыць сябе, а нічога талковага 
яны мне тут не прапануюць”, 
– шчыра прызнаўся мне перад 
ад’ездам спартсмен.

Спачатку ў Амерыцы гімнасту 
даводзілася вельмі складана. 
Трэніраваў, сам трэніраваўся, 
праходзіў рэабілітацыю.

“Так, сыну прапаноўвалі трэ-
нерскую работу ў Беларусі, але, 
па-першае, не заўсёды з добра-
га спартсмена атрымліваецца 
добры трэнер, – распавядаў 
“Народнай Волі” бацька  
спартсмена аляксандр Іванкоў. 
– Па-другое, патрабавалі хуткага 
выніку, а такое жаданне – гэта 
толькі жаданне. У рэальнасці 
адбываецца інакш. І затым маглі 
сказаць: “Ды ты, брат, яшчэ гор-
шы, чым быў раней”. А ў Амерыцы 
сын жыве ў гімнастычным цэн-
тры алімпійскай чэмпіёнкі Надзі 
Каманэчы, там вельмі моцная 
база і добрая зала. Ваня працуе 
простым рабочым на абутковай 
фабрыцы. Робіць “чэшкі”, красоўкі, 
накладкі… Заробак – 5–7 долараў 
за гадзіну работы. Хочаш – гадзіну 
працуй, а можаш і 12 гадзін у 
суткі. Шкодная праца – хімія… 
Але Ваня адначасова трэніруе 

дзяцей, кансультуе спартсменаў-
прафесіяналаў, калі ў каго ёсць 
жаданне. На хлеб хапае”.

І вось у мінулым годзе стар-
шыня Беларускай федэрацыі 
гімнастыкі алена Скрыпель 
зрабіла амаль сенсацыйную зая-
ву: маўляў, славуты беларускі 
гімнаст Іван Іванкоў вяртаец-
ца з Амерыкі і можа ўзначаліць 
зборную Беларусі па спартыўнай 
гімнастыцы.

“Днямі Іван прылятаў у 
Беларусь, аднак мы не змаглі 
правесці грунтоўную размову, – 
распавяла яна. – У яго з’явіўся 
інтарэс да нашых прапаноў, але 
неабходна вырашыць бягучыя 
праблемы. Напрыклад, скасаваць 
дзеючы кантракт у амерыканскім 
універсітэце, дзе ён працуе 
выкладчыкам, вырашыць праблему 
са здароўем у аднаго з дзяцей… 
Іванкоў казаў, што збіраецца 
вярнуцца ў Беларусь у 2016 
годзе. Мы прапаноўвалі, каб ён 
датэрмінова скасаваў кантракт 
у ЗША, а мы дапаможам 
кампенсаваць усе адпаведныя 
выдаткі. Акрамя таго, пажаданні 
Івана з нагоды будучай работы мы 
гатовы выканаць”.

Карэспандэнт “Народнай 
Волі” паспрабаваў высветліць, ці 
ўзначаліць усё ж такі Іван Іванкоў 
беларускую нацыянальную 
каманду.

Ніна Іванкова, маці 
гімнаста, з гэтай нагоды не 
асабліва распаўсюджваецца. 
“Сын прыязджае рэдка, а рашэнні 
прымае сам”, – коратка кажа яна.

А вось начальнік 
нацыянальнай зборнай па 
спартыўнай гімнастыцы генадзь 
Дзядзюля распавёў, чаму гэтае 
пытанне, што называецца, завісла 
ў паветры.

– Размовы аб вяртанні Івана 
ў зборную былі, але на гэтым, 
здаецца, усё і скончылася, – 
распавёў Генадзь Сяргеевіч. – 
Калі апошні раз Іван прыязджаў 
у Мінск, ён проста затаіўся. На 
тэлефанаванні не адказваў, на 
размову не прыйшоў. І з гэтага мы 
зрабілі выснову, што ён не плануе 
звязваць свае будучыя планы з 
работай у зборнай. Відаць, Іван 
добра ўладкаваўся ў Амерыцы.

– Чым ён там зараз 
займаецца?

– Працуе ва ўніверсітэце 
трэнерам. Паводле чутак, 
атрымлівае каля 4 тысяч долараў 
у месяц. Магчыма, чалавек 
вырашыў, што можа згубіць гэтае 
месца, а новае можа не апраўдаць 
надзеі.

– алена Скрыпель казала: 
“Пажаданні Івана з нагоды 
будучай работы мы гатовы 
выканаць…”

– Наколькі мне вядома, 
канкрэтна грашовае пытанне 
нават не абмяркоўвалася. 
Напрыклад, перад прызначэннем 
на пасаду галоўнага трэнера 
жаночай зборнай Беларусі па 
спартыўнай гімнастыцы ў Мінск 
прыехаў вядомы ўкраінскі трэнер 
Алег Астапенка і адкрытым 
тэкстам сказаў: “У Бразіліі мне 

плацілі столькі і столькі. Колькі 
я буду атрымліваць у Беларусі?» 
Ваня такіх пытанняў не ставіў. 
А калі б задаў іх, мы шукалі б 
адказы.

– Пытанне застаецца 
адкрытым?

– Так, бо Іван Іванкоў пакуль 
наогул нічога не адказвае і не 
выходзіць на сувязь. Калі ён у 
Мінск прыязджаў, сустрэўся 
толькі са сваім трэнерам Юрыем 
Ковалем.

Паводле слоў Юрыя Коваля, 
ён на самай справе сустракаўся са 
сваім вучнем, калі той прыязджаў 
з ЗША.

“Не думаю, што Іван вернецца 
ў Беларусь, каб працаваць са 
зборнай, – кажа наш суразмоўца. – 
Ніякай канкрэтыкі яму, наколькі 
мне вядома, не прапанавалі, і да 
таго ж ён быў заняты ў Мінску 
асабістымі справамі – дзіця 
сур’ёзна захварэла. Увогуле, 
канчатковае рашэнне прыме Іван, 
таму мы можам толькі нешта 
прагназаваць”.

“Я хацеў бы працаваць дома, 
– сказаў некалькі гадоў таму Іван 
Іванкоў. – Але ўсё залежыць ад 
таго, наколькі я магу забяспечыць 
сябе і сваю сям’ю, працуючы на 
радзіме”.

Алесь СІВЫ.
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63222 – для індывідуальных падпісчыкаў,  
632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя 
індэксы:

Заснавальнiк i галоўны 
рэдактар 
Iосiф Паўлавіч СЯРЭДЗIЧ

ПреПараТЫ  
ДлЯ МУЖЧИН

«КастоКрин»
экстракт бобровой струи

• г.Минск, ул.Козлова, 3а, Дворец искусства,  
2-й этаж, магазин «Натуральные препараты.  
Фито- и биокосметика». Тел. 8 (017) 284-91-96.  
Пн.-Сб. с 11.00 до 18.00,  
Вск. с 11.00 до 16.00.
• г.Минск, ул.Козлова, 8, 
магазин «Мир здоровья».  
Тел. 8 (017) 285-35-17. 
МТС: 8 (029) 774-46-16, 
Life: 8 (025) 609-40-13,  
Vel: 8 (029) 603-11-10.
Производитель  
ООО «Доктор Корнилов», 
Россия, Алтайский край,  
г.Барнаул, ул.Аносова, дом 3.
Противопоказания: индивидуальная непереносимость входящих в состав ком-
понентов. Объект рекламирования является биологически активной добавкой 
к пище.Необходимо ознакомиться с рекомендациями по применению биологи-
чески активной добавки к пище.
Серт. ЕврАзэС RU 77.01.34/001. Е 002.909 от 21.03.2013.  
Д.соответствия №POC RU/AИ 32 Д. 01750 от 21.06.2013.  
Информация носит рекламный характер.

К а л е й Д а С К О П 

ПА-ЗА ГУЛЬНЁЙ

З ПАДСЛУХАНАГА

Ці вернецца  
Іван Іванкоў  
у Беларусь?

Вядомага беларускага гімнаста 
«сваталі» ў беларускую зборную, але 

пакуль ён застаецца ў ЗША.

Аргентинцы выбирают Бобруйск
Как обстоят дела в футбольной бобруйской 

«Белшине» после прихода туда загадочного 
инвестора?

Петр КАРПОВиЧ, Минск.
Да, в этом году у «Белшины» внезапно появился таинственный 

инвестор. Сразу же был назначен новый главный тренер, и начал 
укрепляться состав команды, в том числе и за счет иностранцев.

Например, клуб подписал контракты сразу с тремя аргентинца-
ми. Это леандро Торрес, Матиас Сарагоса и Факундо Самарьян. 
Все они полузащитники.

Предполагается, что команда в будущем чемпионате Беларуси 
поборется за самые высокие места. А как получится – время пока-
жет.

Подальше  
от Китая…

Читал скандальную 
историю о том, что 
белорусскую баскет-
болистку Елену 
Левченко, которая 
выступала за китай-
ский «Гуандун», избили 
прямо на спортивной 
площадке. Есть ли продолжение истории?

Сергей МАРЧЕНКО, Витебск.
От ФИБА и Китайской федерации баскетбола поступили 

ответные письма на обращение Белорусской федерации баскетбола 
по «делу Левченко».

ФИБА сообщила, что «внутренние дисциплинарные вопросы реша-
ются на национальном уровне», а Китайская федерация баскетбола 
«принесла глубочайшие извинения Елене Левченко и уверила в строгости 
и справедливости принятых по этому вопросу мер».

Что касается Елены, то она, видимо, решила больше не связы-
ваться с китайскими клубами, которые играют по своим правилам. 
После скандала Елена Левченко перешла в турецкий клуб «Якин 
Догу».

Олег Веретило 
уехал  

в Польшу
Скажите, бело-

русский футболист 
Олег Веретило уже 
определился с клу-
бом?

Валерий МЕЛЬНиК,  
г.Столин.

В межсезонье Олег тре-
нировался с ФК «Минск», 
но сейчас подписал кон-
тракт до конца сезона с 
польским «Подбескидзе».

Кстати, после 21-й игры 
«Подбескидзе» идет на последнем месте в чемпионате Польши, 
имея в активе 21 очко.

Снова без Азаренко?
Знаю, что в плей-офф Мировой группы Кубка 

федерации белорусские теннисистки сыграют с 
командой России. Виктория Азаренко снова не 
поможет сборной?

Павел ЛЕШОК, Гродно.
Капитан жен-

ской сборной 
Беларуси Эдуард 
Дубров так про-
к о м м е н т и р о в а л 
итоги жеребьевки: 
«Свою подготовку 
мы будем строить 
исходя из того, что 
Виктории Азаренко 
не будет. Хотя мы, 
разумеется, будем 
рады, если она 
откликнется на 

вызов в сборную. Для нас матч с Россией будет первой попыткой 
пробиться в элиту командного тенниса, и мы попробуем воспользо-
ваться этим шансом. Хотя на данном этапе ценим возможность 
обкатать наших девушек на столь высоком уровне». 

Кстати, уже точно известно, что за сборную России не будет 
выступать Мария Шарапова. В это время она будет выступать на 
турнире в Америке.

Подготовил  
Алесь СВЕТЛАНиЧ.

ВОПРОС–ОТВЕТ ШАХМАТЫ

«Там, дзе Ленін сядзіць...»

Фільмы – прэтэндэнты на «Оскар» 
пакажуць па сацыяльнай цане

ЧУЛІ?

ПОЛЕЗНЫЕ СОВЕТЫ

Как выбрать комнатные растения

Многие популярные домашние цветы не 
только обладают противомикробным действи-
ем, но и выделяют фитонциды, полезные при 
заболеваниях дыхательных путей.

Растения содержат в стеблях и листьях 
эфирные масла, поэтому их ароматы успока-
ивают, или, напротив, возбуждают нервную 
систему.

Пеларгонию (герань) можно встретить 
практически в каждом доме. Не зря ее выра-
щивали еще наши бабушки – она содержит 
вещества, уничтожающие вирусы и бактерии, 
лечит бессонницу, снимает усталость и улуч-
шает настроение.

Комнатные лимоны и апельсины выде-
ляют летучие вещества, подавляющие дей-
ствие болезнетворных микроорганизмов. Их 
очень полезно держать в спальне. Хорошо, 
если такое растение есть в детском саду или 
комнате школьника.

Отличный выбор для спальни – эвкалипт и 
мирт. Вещества, выделяемые этими растениями, 
уменьшают количество болезнетворных компо-
нентов в воздухе почти наполовину. Они так-
же способствуют расслаблению гладких мышц 
бронхов и устраняют спазмы, поэтому в поме-
щениях, где они растут, гораздо легче дышать. 
Эти растения особенно полезны для астматиков.

Карликовые садовые хризантемы осенью 
продают в горшках. Они пользуются большой 
популярностью. Приятный аромат цветов и 
листьев этого растения поднимает настроение, 
оказывает тонизирующее действие.

А вообще, при выборе растения для дома 
очень полезно посоветоваться со специалиста-
ми, которые подскажут, какие виды выбрать, 
чтобы защититься от болезней и стрессов, 
улучшить работоспособность и настроение. 
Ведь большинство домашних горшечных цве-
тов создают в помещениях благоприятную 
атмосферу, но на некоторых людей они могут 
действовать отрицательно.

Как бороться с молью народными методами
Существует много современ-

ных химических средств борьбы с 
молью, но не все они эффективны, 
а иные довольно токсичны. Кроме 
того, некоторые просто опасны 
для аллергиков. Приходится вспо-
минать народные средства защи-
ты от моли.

Сильнодействующие, слож-
ные химические препараты часто 
не менее опасны для человека, чем 
для моли, и наполнять ими дом 
по меньшей мере неразумно – они 
ведь длительного действия! А тра-
вить моль в кухне категорически 
запрещено!

Как же боролись с молью 
наши бабушки? Секрет простой: 
проще предохранять, чем бороть-
ся! Вещи на хранение никогда не 
складывайте грязными, ведь моль 

в основном повреждает те места, 
которые загрязнены потом и 
жиром. Шкафы необходимо поча-
ще проветривать, а летом выно-
сить на солнце зимнюю одежду, 
шубы, ковры.

В шкафы, где хранятся шер-
стяные пледы, теплые свитера, 
шубы и шапки, стоит положить 
кусочки высушенной лимонной 
и апельсиновой кожуры, марле-
вые мешочки с семенами лаванды, 
веточки полыни, герани, багуль-
ника, цветки и листья зверобоя, 
листья эвкалипта. Важно перио-
дически заменять все эти расти-
тельные средства защиты от моли 
на свежие. Полезно разложить их 
в карманы курток и пальто, в зим-
нюю обувь. 

Хорошо помогают и такие 

народные средства от моли, как 
ветки ореха, смолистые сосновые 
щепки, цветки гвоздики и даже 
каштаны. Каштаны собирают осе-
нью, высушивают и раскладыва-
ют в шкафу. Сырые каштаны мож-
но использовать только в хорошо 
проветриваемых местах, иначе 
они заплесневеют. Разложите их 
между одеждой и обувью. 

Моль не выносит запаха 
обыкновенного свежего мыла. 

Хозяйки раскладывали куски 
ароматного мыла между просты-
нями и наволочками не только 
для отдушки, но и для защиты 
от моли. Особенно эффективно 
земляничное мыло. 

Для защиты пищевых продук-
тов от моли используют чеснок. 
Крупы, сухофрукты, горох хранят 
в плотно закрытых банках с зуб-
чиком чеснока. 

Моль редко появляется в 
доме, где растет душистая герань. 
Ее листья и стебли при повреж-
дении выделяют довольно резкий 
запах, отпугивающий моль. 

Нужно помнить, что моль 
размножается намного быстрее в 
теплое время года. Вещи или про-
дукты будут в большей сохран-
ности в прохладном сухом месте.

МНЕНИЕ

Почему общество 
«Динамо» сдает позиции?

Руководители общества 
часто делают уклон в сторо-
ну радужных прожектов, а не 
реальности. Вспомните, какие 
результаты они пророчили 
перед Олимпиадой в Лондоне. 
Чем это закончилось – извест-
но.

Сегодня, накануне 
Олимпиады-2016 в Бразилии, 
анализ ситуации, сложив-
шейся в олимпийских летних 
видах спорта, культивируемых 
в обществе, не очень настраи-
вает на оптимистический лад. 
Такой вывод делаю потому, 
что результаты динамовцев в 
Пекине и Лондоне просто несо-
измеримы. Судите сами.

На Играх-2008 участвова-
ло 79 динамовцев в 17 видах 
спорта. Они завоевали 7 золо-
тых, 5 серебряных, 11 бронзо-
вых медалей и внесли весомый 
вклад в медальную копилку 
Беларуси. Но уже через четыре 
года в Лондоне участвовало 75 
динамовцев в 18 видах спорта, 
и завоевали они 5 серебряных 
и 4 бронзовые медали. К сожа-
лению, ни одной золотой меда-
ли. Почему это произошло? На 
мой взгляд, после успешного 

выступления в Пекине бывшее 
руководство общества осла-
било контроль и требователь-
ность к тренерам и спортсме-
нам, реально претендующим 
на участие в той Олимпиаде. 
Слабо велась и психологиче-
ская работа, и медицинское 
обеспечение. Руководство 
страны освободило от долж-
ностей тех, кто тогда руководил 
обществом. У руля общества 
встали новые люди. И что же? 
Особых сдвигов в лучшую сто-
рону пока не видно.

До открытия Олимпиады в 
Рио фактически осталось пять 
месяцев, а у динамовцев пока 
34 лицензии по 11 видам спор-
та. Хотя внушают определен-
ные надежды такие виды спор-
та, как гребля, художественная 
гимнастика и тяжелая атлетика.

Мне кажется, что глав-
ная причина такого спада – в 
кадрах. В тех, кто руководит 
обществом. Говорят же: рыба 
гниет с головы…

Юрий ЯСиНСКиЙ,
ветеран «Динамо», 

заслуженный тренер 
Беларуси.

Этюдист номер один

Чемпионы страны
В высшей лиге первенства 

Беларуси приняли участие 14 шах-
матистов, в том числе семь гросс-
мейстеров, один международный 
мастер и мастер ФИДЕ Ланита 
Стецко, состязавшаяся с колле-
гами-мужчинами. Чемпионом 
стал Владислав Ковалев – 9,5 
из 13, на втором месте – Сергей 

Жигалко (9), на третьем – Кирилл 
Ступак (8,5). В женском чемпи-
онате участвовали 10 шахмати-
сток, из них один гроссмейстер 
и один мастер ФИДЕ. Победила 
Анастасия Зезюлькина – 7,5 из 9, 
серебро и бронза соответствен-
но у Екатерины Богдан и Татьяны 
Рево (по 5,5).

Турнир за турниром
Андрей Горовец выиграл 

турнир в Браунсвилле (США). 
Призерами турнира по быстрым 
шахматам в минской СДЮШОР-11 
стали Евгений Подольченко, 
Виктор Купрейчик и Валерий 
Смирнов. В Орше призовую тройку 

составили российский гроссмей-
стер Иван Розум, живущий ныне 
в Беларуси украинский мастер 
Дмитрий Кононенко и белорус Егор 
Филипец. А Иван Жук выиграл 
открытое первенство Минска среди 
участников до 20 лет.

Проверьте решения
В задаче от 19 января мат в три хода достигается после 1.Се7! 

~ 2.Кd4, 1…с3 2.Лb3, 1…Кр:b5 2.Кb4+. Первым правильно ответил 
Игорь Ананич (Гродно).

Вадим ЖиЛКО.

Еду ў метро. Людзей шмат, 
усе стаяць адзін ля аднаго, 
таму размовы добра чуваць.

–  Значыць так, – кажа адна 
кабета другой на пад’ездзе да 
станцыі. – Я іду ў ЦУМ, ты – 
на Камароўку, а ў тры гадзіны 
сустрэнемся на плошчы Якуба 
Коласа.

– А дзе на плошчы Якуба 
Коласа?

– Ну, там, дзе Ленін 
сядзіць…

Як кажуць, без 
каментарыяў.

Алена БЕЛЬСКАЯ.
Мінск.
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